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هفته نامه

ضربان  اقتصاد شهر

  گزارش

چهلمین رویداد نمایشگاهی سال 98
هجدهمیــن نمایشــگاه جامع صنعت کشــاورزی 
اصفهان از ۲۶ تا ۲۹ آذرماه با حضور ۱۲۰ مشارکت 
کننده از استان های مختلف کشــور برگزار خواهد 
شــد. مدیرعامل شرکت نمایشــگاه های بین المللی 
استان اصفهان معتقد اســت، این نمایشگاه با هدف 
معرفی پتانســیل های موجود در بخش کشــاورزی 
کشــور، ایجــاد فرصت جهــت برقــراری ارتباط و 
شناســایی شــرکت های معتبر داخلی، آشنایی با 
آخرین دستاوردها و فناوری های تخصصی ارائه شده 

از سوی غرفه داران...

  گزارش

اصفهان قطب کشاورزی ایران
رئیس جهاد کشــاورزی اســتان اصفهــان گفت: 
برگزاری نمایشگاه جامع کشاورزی از تأثیرگذارترین 
رویدادهای نمایشگاهی کشور اســت؛ زیرا اصفهان 
یکی از قطب های اصلــی تولید کشــاورزی، باغی، 
گلخانه ای و دامی اســت که در بخش های بسیاری 
از این صنعت رتبــه اول یا دوم کشــوری را به خود 
اختصــاص می دهــد. مهردادمرادمند با اشــاره به 
رتبه های برتر اســتان اصفهان در تولید محصولات 
کشاورزی، تنوع اقلیمی و موقعیت جغرافیایی استان 

را از پتانسل های مطلوب برای...

۰۳

۰۵

هزارتوی توسعه کشاورزی 
در آیین افتتاح نمایشگاه جامع صنعت کشاورزی اصفهان عنوان شد:

هجدهمین نمایشگاه بین المللی جامع صنعت کشاورزی عصر روز سه شنبه با حضوری جمعی از مدیران وزارت جهاد کشاورزی در 
اصفهان افتتاح شد. کامبیز عباسی، رئیس مرکز توسعه مکانیزاسیون کشاورزی وزارت جهاد کشاورزی در آیین افتتاحیه این رویداد، با 
تاکید بر توان بخش خصوصی، تصریح کرد:  کشور در شرایط محدودیت آبی قرار دارد و امیدواریم برگزاری این نمایشگاهها، روش های 
فائق شدن بر شرایط نامساعد اقلیمی را آموزش دهد. هجدهمین نمایشگاه جامع کشاورزی اینروزها با حضور بیش از ۱۲۰ شرکت از ۱۴ 

استان کشور درحال برگزاری است.

گزارش

۰۲

Www.epma.ir  تلفن تماس : ۰۲1-88۳79۲۵۲ شرکت مدیریت نمایشگاهی: بزرگترین برگزار کننده نمایشگاه های کشاورزی  و دامپروری در ایران 



سال پنجم/ شماره ۱۱۱/ ۲۸ آذر۱۳۹۸/ ۲۲ ربیع الثانی ۱۴۴۱

Www.epma.ir  تلفن تماس : 021-88379252 شرکت مدیریت نمایشگاهی: بزرگترین برگزار کننده نمایشگاه های کشاورزی  و دامپروری در ایران 

www.eghtesadbazar. ir

19  dec 2019 No.111

نتایج یک پژوهش از محققان اصفهانی نشان می دهد که با استفاده از گیاهان می توان برق 
تولید کرد. در این فرآیند از فتوسنتز گیاهان استفاده و از آن برای تبدیل به انرژی الکتریسیته 
کمک گرفته می شود. ساناز شیرانی یکی از پژوهشگران این تحقیق اظهار کرد: در این پروژه 
از فرآیند فتوسنتز در گیاهان استفاده می شود. این محقق ادامه داد: اساس کار برای تبدیل 
انرژی خورشید به برق، برمبنای همکاری و تعامل بین گیاهان و باکتری ها و با استفاده از 

پیل های سوختی میکروبی- گیاهی است. 

سرپرست وزارت جهاد کشاورزی گفت: کشاورزی راهی به جز صنعتی شدن ندارد. 
عباس کشاورز با بیان این نکته که باید به دنبال یک نقشه راه برای کشاورزی باشیم، 
خاطرنشان کرد: چگونگی مدیریت تولید در حد تقاضا حائز اهمیت است، این که چگونه 
کشاورزان جیرفت را قانع کنیم بیشتر از سه هزار و ۴۰۰ هکتار پیاز تولید نکنند و یا این 
که چگونه کشاورزان را راضی و قانع کنیم که به مدیریت تولید عمل کنند از موارد مهم 

در کشاورزی قراردادی است.

  از بدو خلقت، همــواره از محصولات 
کشــاورزی به عنوان اصلی ترین منبع 
تأمین نیاز اولیه بشر، یعنی غذا نام برده 
شده و به همین دلیل این عرصه پس از 
پیدایش و گسترش جوامع انسانی نیز، 
نقش مهمی را در رفع نیاز افراد جامعه 
و تولید ملی و نیز تبادلات تجاری بین 

کشورها بر عهده داشته است. 
البتــه با مــرور زمــان و با گســترش 
فعالیت های کشــاورزی در بخش های 
مختلف؛ زراعــی، باغــی، مرتعداری، 
جنــگل کاری، دامــداری و دامپروری، 
زنبورداری، پرورش طیور و آبزیان و سایر 
جانداران موردنیاز صنعت کشاورزی و 
ایجاد تنوع در محصــولات این بخش، 
به  تدریــج ایــن موضــوع از اهمیت 
بیشتری نیز برخوردار شده است. علاوه 
بر این؛ بخش کشاورزی با ایجاد صنایع 
بالادستی وابسته به خود مانند؛ صنایع 
تولید ماشین آلات کشــاورزی، صنایع 
تولید تجهیزات آبیاری نوین، صنایع تولید 
تجهیزات دامداری و دامپروری، صنایع 
تولید کود شیمیایی و سموم دفع آفات 
نباتی و امثال آن یا صنایع پایین دستی 
مانند؛ صنعت تولید پارچه و پوشــاک، 
صنعت تولید کاغذ، بخش تولید خوراک 
دام و طیور و سایر موارد مشابه و نیز صنایع 
تبدیلی مانند؛ صنایع تولید کنسانتره، 
کنسرو و کمپوت و نیز صنایع واسطه ای 
مانند؛ صنعت؛ بســته بندی، انبارداری 
و ســردخانه ای، حمل و نقــل و توزیع و 
نگهداری، سهم مهمی در ایجاد اشتغال و 

نیز تولید ثروث ملی بر عهده دارد.
بر اســاس گزارش بانــک جهانی، هم 
 اکنون کشــور ایــران از نظــر مقدار 
زمین های کشاورزی در رتبه ۱5 جهان 
قرار دارد و ســرانه هر ایرانی ۲۴۰۰ متر 
زمین کشــاورزی برآورد شــده است. 
کشورمان در عین حال توانسته در تولید 
تقریباً یک سوم محصولات کشاورزی 
مقام اول تا دهم تولید و صادرات جهان 
را در اختیار داشته باشد و بیش از %۴۴ 
از نیاز داخلی خــود را تأمیــن نماید. 
همچنین ایران در تولید علم کشاورزی 
نیز از جایگاه خوبــی در جهان و منطقه 
برخوردار است و در سال ۱3۹3 توانسته 
با تولیــد ۱۴۰8 مقاله در رشــته های 
مختلف کشــاورزی، جایــگاه اول در 
منطقه و مقام چهاردهم جهان را به خود 

اختصاص دهد.
از سوی دیگر، نمایشــگاهها به عنوان 
اهرمی برای انتقال جدیدترین نوآوری 
ها شناخته می شــوند. نمایشگاه خود 
نوعی رسانه اســت و تنها رسانه ای که 
می تواند پنج حــس را به مخاطب خود 
منتقل کند. در ایــن بین، نکته کلیدی 
آن است که با گذر زمان متوجه ضرورت 
هرچه تخصصی تر شدن نمایشگاهها نیز 
می شویم. ضرورت برگزاری نمایشگاه 
کشــاورزی  نیز به امنیت غذایی کشور 
بازمی گردد و باید بتوانیم در بســیاری 
از موارد خودکفا باشیم و امنیت غذایی 
جمعیت 8۰ میلیون نفری خود را تامین 
نماییم. برای دســت یافتن به این مهم 
باید از از آخرین دســتاوردها در صنعت 
کشــاورزی آگاهی یافت تا آن مفاهیم، 
با آموزش و فرهنگ ســازی به جامعه 
انتقال یابد. در نمایشگاه اصفهان، قریب 
به 5۰ هزار مخاطــب از طریق ابزارهای 
متفاوت دعوت شده اند تا از فرصت این 
نمایشگاه بهره شایسته را ببرند. درپایان 
از همه دوستانی که در برپایی این رویداد 
ارزشــمند نقش آفرینی نمودند کمال 

تشکر و قدردانی را می نمایم.

کشاورزی راهی به جز صنعتی شدن ندارداستفاده از گیاهان در تولید برق
 گزارش

   دیدگاه

نمایشگاه؛ فرصتی
برای تبادل نوآوری ها

Is fahan

داستان تولیدات کشاورزی و مصرف سم؛

"سمی به  نام بنومیل ۲۰ سال است که در کشورهای اروپایی ممنوع 
شده اما هنوز توسط کشاورزان ما استفاده می شود. در سال های اخیر 
توسعه  کمتر  کارنس  با دوره  و  اثر محدودتر  دامنه  به سمت  سموم  
پیدا کرده ، این درحالی است که برخی از کشاورزان به دلیل کاهش 
هزینه های مالی، از سموم پرخطر استفاده می کنند، به عنوان مثال به   
جای استفاده از مصرف قارچکش رانمن برای سمپاشی خیار که دوره 
کارنس ۲ روزه دارد و هر لیتر آن حدود یک میلیون تومان است، از 
سمی به  نام فوزاتیل آلومینیوم استفاده می کنند با قیمتی حدود هرکیلو 
5۰ هزار تومان که دوره کارنس آن بیش از ۱5 روز است. به  عبارتی تا ۱5 

روز پس از مصرف سم، نباید آن محصول مورد استفاده قرار بگیرد".
اینها بخشی از گفته های فرید بیکی فیروزجاهی عضو هیأت علمی مؤسسه 
تحقیقات گیاه پزشکی کشور است. شاید بد نباشد همین ابتدا بدانید دوره کارنس 
عبارت است از حداقل زمانی که بین آخرین مرحله سمپاشی تا برداشت محصول 
باید رعایت شود تا بقایای سم مورد تجزیه قرار گرفته و مقدار آن در محصولات 
کشاورزی برای انسان کم خطر شود، حالا تصور کنید خیاری که تنها چند روز 
روی بوته می ماند و سریع بعد از چیده شدن باید مصرف شود، حاوی سمی است 
که ۱5 روز دیگر اثر خود را از دست می دهد. در مورد استفاده بیش از اندازه سم 
و کود زیاد شنیده  و خوانده ایم. مصرف بیش از اندازه ای که دلایل مختلفی دارد 
و اثراتی جبران ناپذیر. اثراتی مانند آلودگی محصول و محیط زیست تا آلودگی 

خاک و آب شرب.
باغدار نمی داند 

چقدر و چطور سمپاشی کند
مغازه ای پر از قفسه که گوش تا گوش آن پر از ظرف های پلاستیکی مملو از 
سم است. آقا مرتضی فروشنده مغازه سرش توی گوشی است و بی حوصله به 
سؤال هایم جواب می دهد: »بله کیفیت سموم به نسبت سال های گذشته پایین 
آمده اما آنقدر نیست که فکر کنید خیلی بی کیفیت شده. با همین کیفیت هم اگر 
کشاورز یا باغدار درست مصرف کند برایش کافی است.« او از روزهایی می گوید 
که سم با یارانه سنگینی که داشت به صورت سهمیه ای به باغدار و کشاورز داده 
می شد و هنوز به صورت آزاد فروخته نمی شد. مرتضی که فهمیده براحتی دست از 
سرش بر نمی دارم، از روی صندلی بلند می شود و در قامت یک کارشناس شروع 
به صحبت می کند: »ببینید یکی از دلایل بالا بودن مصرف سم این است که باغدار 
اصلاً نمی داند چقدر و چطور سمپاشی کند؛ همینطوری می برند و درخت را با سم 
شست و شو می دهند. درحالی که فقط کمی از سم دور درخت کافی است.« او با 
خنده می گوید: »وقتی بنده های خدا حتی نمی دانند اسم سم را درست بگویند چه 

انتظاری از آنها داری؟ باید بپرسی چرا آموزش ندیده اند؟« 

راهی جز این نداریم
علی صاحب مغازه با ته ریش سفید مشغول بحث با دوستی است که وارد مغازه 
می شوم. او سالهاست مغازه سم فروشی دارد و از چم و خم کار آگاه است: »ببین 
۹۹ درصد از مواد اولیه سموم ما از چین وارد می شود؛ چند تایی شرکت اروپایی 
بود که دیگر نمی توانند با ایران کار کنند. بعد از برداشتن یارانه از روی سم و کود 
الان تقریباً ۴۰ تا شرکت داخلی کار فرموله کردن را می کنند. قبلاً که کار دست 
خارجی ها بود مواد مؤثر کود بیشتر بود اما الان کمتر شده ولی نه آنقدر که کشاورز 
زیاد مصرف کند. مثلاً سمی داریم به  نام کونفیدور که بعد از بالا رفتن دمای هوا 
حشره داخل برگ را از بین می برد. روی این سم نوشته 3۰۰ سی سی در هزار 
لیتر آب اما ما توصیه می کنیم هزار سی سی در هزار سی سی چون میزان ماده 
مؤثر در آن کاهش پیدا کرده و از طرفی مقاومت حشرات و آفات هم بیشتر شده 
است.« دوست علی که باغدار است توضیح می دهد که مثلاً سمی به اسم رانداب 
علف کش را حالا با نمک قاطی می کند: »این کار باعث می شود خاک شور شود اما 
راهی جز این نداریم.«او از روزگاری تعریف می کند که کشاورزان روی یک بخشی 
از زمین کار می کردند و بخشی را خالی می گذاشتند تا زمین استراحت کند اما 
حالا با سخت تر شدن معیشت کشاورزان بعد از اتمام برداشت اول روی زمین باقلا، 
پیاز و سیر، کاهو، کلم و کلزا می کارند و به هر کدام سم و کود مخصوصی می زنند تا 
سال بعد و کشت دوباره برنج روی همان زمین. در واقع دیگر زمین های کشاورزی 
وقت سر خاراندن و استراحت ندارند و از طرفی با هجوم انواع و اقسام کود و سم 
مواجه می شوند که یکسره آن را آلوده تر می کند. مرتضی با خنده می گوید یک 
چیزی بگویم گریه کنی؟ بعد بدون اینکه منتظر جواب سؤالش باشد می گوید: 
»من امسال یک هکتار زمین را با ۱۰۰لیتر سمپاشی کردم ولی یکی از محلی ها 
که فامیل من هم هست همان اندازه زمین را با سه برابر سم، سمپاشی کرد. اینکه 
خوب است من شنیده ام بعضی از دلالان فقط برای اینکه توت فرنگی را سالم به 

تهران برسانند، مثل نمک روی توت ها سم قارچ کش می زنند.«

هر موجودی 
مضر نیست

فرامرز علی نیا رئیس سابق و عضو هیأت علمی مؤسسه تحقیقات برنج می گوید: » 
یکی از اصول ما آستانه زیان اقتصادی است. باید بدانیم هر موجودی در اکوسیستم 
باغی و زراعی ما مضر نیست مگر اینکه جمعیت بالای آن باعث آسیب بشود 
یعنی اگر کرم ساقه خوار مثلاً در یک هکتار ۱۰۰ هزار تومان آسیب بزند چندان 
مهم نیست؛ درحالی که اگر سمپاشی کنیم 3۰۰ هزار تومان هزینه می کنیم و 
آستانه زیان اقتصادی را درنظر نگرفته ایم. این اصول در ۹۰ درصد کشاورزهای ما 
رعایت نمی شود و کشاورز تا حشره را می بیند شروع می کند به سمپاشی بدون 
اینکه زیان و فایده آن را درنظر بگیرد.«شاید یکی از اولین قربانیان استفاده از 
سموم، خود کشاورزان و کارگران باشند. این نکته ای است که تیمور رضوی پور 
دکترای علوم خاک به آن اشاره می کند: »کشاورزان ما به صورت معقول از کود و 
سم استفاده نمی کنند کما اینکه همان اندازه معقول هم می تواند خطرساز باشد. 
متأسفانه کشاورزان و کارگران قبل از نشا، سم علف کش را می پاشند و بعد از 3 

روز با پای لخت در میان سم کار می کنند و بخار آن را هم استشمام می کنند.«

همنشینی 
سم و کود و خاک

ان
ومی
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د م
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رئیس مرکز توسعه مکانیزاسیون کشاورزی 
جامع  نمایشگاه  افتتاحیه  به  حالی  در 
از مراسم  صنعت کشاورزی اصفهان که 
تودیع حجتی وزیر پیشین جهاد کشاورزی 
به این مراسم می آمد. کامبیز عباسی با 
فعالیت حجتی  به سابقه ۴۰سال  اشاره 
گذارمکانیزاسیون  پایه  را  او  وزارت،  در 
محدودیت  و  تحریم  علیرغم  کشاورزی 
های جهانی دانست. وی نمایشگاه صنعت 
بهترین  رده  در  را  اصفهان  کشاورزی 
نمایشگاه ها با برترین تجهیزات و لوازم 
کشاورزی، نهاده ها و سیستم های نوین 
آبیاری و دیگر حوزه های صنعت که در 
نامید و سیاست  کشاورزی کاربرد دارد، 
وزارتخانه را درراستای حمایت از کشاورزی 
با تکیه بر تولید و استفاده از توانمندی داخل 
دانست. وی افزود: وزارت جهادکشاورزی 
برای  خوبی  تسهیلات  خود  بودجه  در 
توسعه سرمایه گذاری این بخش در نظر 
مکانیزاسیون  حوزه  در  امسال  و  گرفته 
۱8۰۰ میلیارد و سال آینده ۲5۰۰میلیارد 
داد.  خواهد  تخصیص  تسهیلات  تومان 
کامبیز عباسی اظهار کرد: یکی از سیاست 
های اصلی وزارت جهاد کشاورزی، توسعه 
سرمایه گذاری در بخش کشاورزی است. 
وی تاکید کرد: قطعا سیاست های بانکی 
کشور باید به سمتی رود که کشاورزان 
وصنعتگران بتوانند بهترین منابع را جذب 

و استفاده کنند.

اصفهان 
قطب صنعت کشاورزی

رئیس مرکز توسعه مکانیزاسیون کشاورزی 
وزارت جهاد کشاورزی با اشاره به اینکه 
است،  کشاورزی  صنعت  قطب  اصفهان 
از  اصفهان  کشاورزی  نمایشگاه  افزود: 
برترین تنوع در  با  بهترین نمایشگاه ها 
حوزه تولید، ماشین های کشاورزی، لوازم 
تجهیزات آبیاری، تامین نهاده ها و سایر 

حوزه های این صنعت است.
عباسی تصریح کرد: صنعت کشاورزی بر 
روی ریل قرار گرفته که امیدواریم ادامه 
دهنده این مسیر باشیم. وی افزود: از جمله 

تسهیلات خوب وزارت جهاد، تخصیص 
سرمایه در گردش برای صنعتگران بخش 
ماشین های کشاورزی به میزان موجود و 
در اختیارمان خواهد بود، اما بخش اصلی 
صنعت را باید خود صنعتگران یاری دهند. 
وی با بیان اینکه در بخش مکانیزاسیون 
اعتبار  خط  گذشته  همچون  کشاورزی 
مکانیزاسیون برای سال آینده نیز برقرار 
خواهد بود، گفت: همچنین ۲5۰۰میلیارد 
تومان تسهیلات بدون محدودیت از سوی 
بانک کشاورزی برای استفاده از لوازم و 
تجهیزات کشاورزی در اختیار کشاورزان 
بیش  داد:  ادامه  قرار خواهد گرفت. وی 
خط  تسهیلات  تومان  میلیارد   ۷۲۰ از 
امسال  ابتدای  از  مکانیزاسیون  اعتباری 
در  است، همچنین  تاکنون جذب شده 
حوزه آبیاری و سیستم های نوین آبیاری، 

سیاست های حمایتی ادامه خواهد داشت.

تکیه بر صنعت 
و تولید داخل کشور

رئیس مرکز توسعه مکانیزاسیون کشاورزی 
وزارت جهاد کشاورزی در خصوص جذب 
بینی  پیش  نیز  مکانیزاسیون  تسهیلات 
کرد: تا پایان سال حداقل نزدیک به ۱5۰۰ 
میلیارد تومان از تسهیلات خط اعتباری 
مکانیزاسیون را جذب کنیم. عباسی با بیان 
محدودیت ها و تحریم های موجود بخش 
کشاورزی، افزود: امروزه علیرغم تمام تحریم 
ها و محدودیت های ایجاد شده می توانیم 
با تکیه بر صنعت و تولید داخل بسیاری از 
مسائل را حل کنیم. وی با بیان سیاست 
تسهیلگرانه وزارت جهاد کشاورزی، تصریح 
بودجه  ردیف  امسال  خوشبختانه  کرد: 
مناسبی در تکالیف برنامه قرار گرفته و 
اعتباری  خط  آتی  سال  برای  امیدواریم 
مکانیزاسیون و تسهیلات کم بهره ۴ و ۶ 
درصدی را دنبال کنیم، همچنین در بخش 
کشاورزی به دنبال آن هستیم که این حوزه 

را پویا تر از گذشته ادامه دهیم.
رئیس مرکز توسعه مکانیزاسیون کشاورزی 
وزارت جهاد کشاورزی ابراز امیدواری کرد 
که روند رو به رشد خودکفایی و خوداتکایی 

اوایل  در  یابد.  استمرار  بخش کشاورزی 
دولت یازدهم 55 درصد متکی به انرژی 
در کشور بوده ایم و نیازهای غذایی را با 55 
درصد از تولید داخل برطرف می کردیم که 
این آمار اکنون به حدود 8۰ درصد افزایش 
یافته است. عباسی هشدار داد: کشور در 
شرایط محدودیت های آبی قرار دارد و 
امیدواریم برگزاری این نمایشگاه ها روش 
های فائق شدن بر شرایط نامساعد اقلیمی 
را آموزش دهد. وی در خصوص اقدامات 
وزارت جهادکشاورزی در شرایط نامساعد 
اقلیمی کشور، گفت: وزارت جهاد کشاورزی 
برای فائق آمدن بر ناملایمات اقلیمی برنامه 
هایی مانند توسعه دهی گلخانه ها، حمایت 
از سیستم های نوین آبیاری و همچنین 
کشاورزی پایدار و حفاظتی را دنبال می 
کند و امیدواریم که بخش صنعت نیز در 
بیشتری داشته  برنامه ها مشارکت  این 
باشد زیرا قسمتی از سیاست های بخش 
کشاورزی را صنعتگران باید تامین کنند و 
سیاست گذار اصلی در حوزه صنعت وزارت 

صنعت است.

صنعت کشاورزی 
تامین کننده امنیت غذایی 

رئیس مرکز توسعه مکانیزاسیون کشاورزی 
وزارت جهاد کشاورزی با تاکید بر اهمیت 
صنعت  داد:  هشدار  کشاورزی،  صنعت 
غذایی  امنیت  کننده  تامین  کشاورزی 
کشور است. اگر تولید گندم، مرغ و حتی 
کوچکترین محصولات کشاورزی نباشد 
کسی این اقلام را نخواهد داد. در حوزه 
تامین  برای  و  است  چنین  نیز  صنعت 
با مشکل  و قطعات  کوچکترین ماشین 
مواجهیم، بنابراین به خصوص در حوزه 
صنعت باید به خودباوری برسیم. به اعتقاد 
جای  کشور،  صنعت  بخش  در  عباسی، 
صنعت کشاورزی خالی است و در قالب یک 
معاونت باید دیده شود، زیرا پاسخگویی به 
نیاز غذایی کشور نیازمند تکنولوژی صنعت 
است و امیدواریم با همکاری صنعتگران 
با  کنیم.وی  را حل  مشکلات کشاورزی 
دعوت از بخش های خصوصی و دولتی برای 

رفع مشکلات کشاورزی، گفت: مشکلات 
در جامعه زیاد است و ما به عنوان دولتی ها 
واقعیات را می بینیم، اما با وجود تمام این 
محدودیت ها و تحریم ها، در برنج و گندم 
خوداتکا و خودکفا هستیم که البته برای 
استمرار آن نیاز به حمایت جدی بخش 
خصوصی و دولتی هستیم تا در کنار هم 
و با تسهیل گری بیشتر این مسیر را ادامه 

دهیم.
رئیس مرکز توسعه مکانیزاسیون کشاورزی 
وزارت جهاد کشاورزی همچنین به وظیفه 
حمایتی وزارت جهاد کشاورزی از تولید 
اشاره کرد و افزود: تا جای ممکن تسهیل 
گری در قوانین را انجام خواهیم داد و از 
لحاظ تامین سوخت بخش کشاورزی با 

مشکل مواجه نیستیم.
 عباسی توضیح داد: امسال برای نخستین 
بار کارت سوخت ماشین های کشاورزی 
در اختیار کشاورزان قرار گرفت تا بتوانند با 
کارت بانکی خود سوخت مورد نیازشان را 
دریافت کنند و نیازی به دریافت حواله های 
سوختی ندارند. وی با تاکید بر توان بخش 
های  سیاست  از  شد:  یادآور  خصوصی، 
اصلی وزارت جهاد کشاورزی، استفاده از 
توان بخش خصوصی است و بیش از پیش 
بخش  این  پیشنهادات  دریافت  منتظر 

هستیم.
کرمانی معاون برنامه ریزی و امور اقتصادی 
سازمان جهاد کشاورزی استان اصفهان نیز 
در این آیین گفت: این نمایشگاه با همت و 
تدبیر تلاشگران عرصه صنعت کشاورزی 
توانست همچون سال های قبل در جهت 
کشاورزی  بخش  اهداف  کردن  اجرایی 
برگزار شود. گفتنی است؛ این نمایشگاه با 
حضور رئیس مرکز توسعه مکانیزاسیون 
کشاورزی وزارت جهاد کشاورزی، معاون 
مرکز توسعه مکانیزاسیون کشاورزی وزارت 
جهاد کشاورزی، مدیر روابط عمومی مرکز 
وزارت  کشاورزی  مکانیزاسیون  توسعه 
و  ریزی  برنامه  معاون  کشاورزی،  جهاد 
استان  کشاورزی  جهاد  اقتصادی  امور 
گیاهی  تولیدات  بهبود  معاون  اصفهان، 
رئیس  اصفهان،  استان  کشاورزی  جهاد 
زیست  محیط  و  کشاورزی  کمیسیون 
دانشگاه  معاون  اصفهان،  بازرگانی  اتاق 
آزاد اسلامی واحد اصفهان، دبیر انجمن 
سازندگان ماشین های کشاورزی و قطعات 
یدکی استان اصفهان، رئیس انجمن گلخانه 
سازان و اعضای هیئت رئیسه سازمان نظام 
مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی استان 

اصفهان افتتاح شد.

هجدهمیــن نمایشــگاه بیــن المللــی جامــع صنعــت کشــاورزی عصــر روز ســه شــنبه بــا حضــوری جمعــی از 
گزارش

گروه    بازرگانی
مدیــران وزارت جهــاد کشــاورزی در اصفهــان افتتــاح شــد. مدیرعامــل شــرکت نمایشــگاه هــای بیــن المللــی 
اصفهــان در آییــن افتتاحیــه ایــن رویــداد تاکیــد کــرد، تمرکــز این نمایشــگاه بــر آبیــاری، تجهیــزات آن و سیســتم هــای نوین 
آبیــاری اســت و امیدواریــم از بهتریــن نمایشــگاه هــای کشــور در حــوزه کشــاورزی باشــد. همچنیــن کامبیــز عباســی، رئیــس 
مرکــز توســعه مکانیزاســیون کشــاورزی وزارت جهــاد کشــاورزی بــا تاکیــد بــر تــوان بخش خصوصــی، تصریح کــرد:  کشــور در 
شــرایط محدودیــت آبــی قــرار دارد و امیدواریــم برگــزاری ایــن نمایشــگاهها، روش هــای فائــق شــدن بــر شــرایط نامســاعد 
اقلیمــی را آمــوزش دهــد. هجدهمیــن نمایشــگاه صنعت کشــاورزی اینروزهــا با حضــور بیش از ۱۲۰ شــرکت از ۱۴ اســتان کشــور 

درحال برگزاری است.

در آیین افتتاح نمایشگاه جامع صنعت کشاورزی اصفهان عنوان شد:

هزارتوی توسعه کشاورزی 
سیاست وزارتخانه، حمایت از کشاورزی با تکیه بر تولید و استفاده از توانمندی داخل است
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ملی  اتحادیه  رئیس  نوسان:   
اینکه  بیان  با  کشاورزی  محصولات 
عملکرد تولیدکنندگان نشان می دهد 
نشده  اجرا  جدیت  با  کشت  الگوی 
است،گفت:باید فرهنگ سازی های لازم 

در این حوزه انجام شود.
سید رضا نورانی با اشاره به ممنوعیت 
صادرات۱۷ قلم کالای کشاورزی ایران 
این محصولات  اظهارداشت:  عراق،  به 
یزد و هرمزگان  بیشتر در خوزستان، 
تولید می شوند و اگر قرار بود صادرت 
آنها ممنوع شود باید عراق چهارماه قبل 
به تولیدکنندگان اطلاع می داد تا آنها 
کردند.  نمی  ریزی  برنامه  تولید  برای 
باید  صادرات  برای  کرد:  تصریح  وی 
جهانی فکر کرد و نباید  به یک کشور 
متکی باشیم چراکه وقتی مسائل این 
چنینی پیش می آید دچار گرفتاری و 
چالش می شویم. باید بازارهای دیگری 
را مدنظر داشته باشیم که در چنین 
با  صادرکننده  و  تولیدکننده  مواقعی 

مشکل مواجه نشوند.
نورانی با بیان اینکه کشورهایی مانند 
روسیه و کشورهای اوراسیا نیز خواهان 
برای  افزود:  هستند،  محصولات  این 
صادرات به کشورهای اوراسیا و روسیه 
های  گواهی  دارای  باید  محصولات 
(باشند  گپ  گلوبال   ( محور  سلامت 
که تایید کند میزان سموم و کودهای 
شیمیایی محصولات و فلزات سنگین  
بین  استاندارد  از  بیش  در محصولات 
اینکه  به  اشاره  با  وی  نیست.  المللی 
برای  گواهینامه  این  دریافت  هزینه 
بر  زمان  و  بالا  بسیار  تولیدکنندگان 
است، افزود:وزارت جهاد کشاورزی برای 
اخذ این گواهی نامه ها باید کمک های 
مالی و راهنمایی های لازم را به تولید 

کنندگان ارائه دهد. 
نورانی در بخش دیگری از سخنان خود 
با اشاره به تدوین برنامه الگوی کشت 
افزود: اصلاح  ارائه آن به کشاورزان،  و 
الگوی کشت و تدوین الگوی کشت از 
برنامه های اصلی وزارت جهاد بوده و تا 
به امروز چقدر موفق بوده متاسفانه از 
عملکرد تولیدکنندگان اینگونه برداشت 
می شود که طرح تا به امروز جدی انجام 
نشده است. این فعال بخش خصوصی 
تصریح کرد: افزایش و یا کمبود برخی 
محصولات در سال جاری نشاندهنده آن 
است که طرح الگوی کشت انجام نشده 
است ؛ پیشنهاد می کنم وزارت جهاد 
تولیدکنندگان  از  آندسته  کشاورزی 
محصولات کشاورزی که از طرح الگوی 
کشت حمایت می کنند را از مشوق های 
ارزان  وامهای  از  یا  و  تضمینی  خرید 
قیمت و ....... بهره مند کند. وی با اشاره 
به اینکه وزارت جهاد در بحث الگوی 
اینکه  برنامه هایی دارد، گفت:  کشت 
این برنامه ها به کشاورزان در استانهای 
مختلف ارائه شده یا نه؟ اطلاعی ندارم و 
معتقدم که باید اطلاع رسانی و فرهنگ 
سازی لازم انجام شود تا کشاورزان به 
و  شوند  ترغیب  کشت  برنامه  اجرای 
اینگونه نباشد که برنامه ابلاغ شود اما 

کشاورزان آن را اجرا نکنند. 
محصولات  ملی  اتحادیه  رئیس 
از  دیگری  بخش  در  کشاورزی کشور 
مثل  گلخانه  گوجه  گفت:  سخنانش 
گوجه بوته ای نیست که یکروزه تولید و 
عرضه آن زیاد شود و این مساله بستگی 
به تاریخ کشت دارد ضمن اینکه امسال 
سرمای زود رس و بارش برف و باران 
به محصول فضای باز خسارت وارد کرد 
که همین مساله باعث کاهش عرضه و 

چالش در بازار شده است.

یک کارشــناس اقتصادی گفت: افزایش قیمت ارز ناشــی از واقعیات اقتصاد نبود، زیرا 
روندی که در بازار حاکم بود، از کاهشی نسبی خبر می داد. حیدر مستخدمین حسینی 
افزود: این روند تا آنجا پیش رفت که انتظار داشتیم تا عید قیمت دلار به حدود ۱۰ هزار 
تومان برســد. این کارشــناس اقتصادی درباره این که آیا جو کنونی را در بازار ماندگار 
می بینید؟ تصریح کرد: وقتی رییس کل بانک مرکزی گفتند انتظار روند کاهشی در بازار 

را می کشند، من هم چنین باوری دارم .

کارگروه احداث شهرک ماهیان زینتی کاشان تشکیل شد. مدیر جهاد کشاورزی کاشان 
در این ارتباط گفت: رونق پرورش ماهیان زینتی در کاشــان نه تنها از خروج ارز از کشور 
جلوگیری نموده، بلکه موجب رونق صادرات ماهیان زینتی به ســایر کشورها از جمله 
کشورهای حاشیه خلیج فارس ، آذربایجان ،ترکمنستان و... شده است. خاطر نشان می 
گردد، در تولید ماهیان زینتی کاشان، بیش از ۴هزار نفر اشتغال دارند و حدود ۹۰ درصد  

استخرهای پرورش ماهیان زینتی کاشان در منطقه راوند و فین کاشان است.

احداث شهرک ماهیان زینتی در کاشانپیش بینی یک اقتصاددان از قیمت آتی نرخ ارز

گزارش

گزارش

الگوی کشت 
اجرا نمی شود

دبیر اجرایی نظام صنفی کشاورزی:

جناب یارمحمدیــان؛ مهمترین اهداف 
برگزاری نمایشگاه جامع کشاورزی اصفهان 

چیست؟ 
با وجود شــرایط بد اقتصادی، تحریم ها و... با عزم 
جدی کارکنان نمایشــگاه و فعــالان اقتصادی، 
چهلمین نمایشگاه اصفهان با هدف رونق تولید در 
شهر برگزار می شود. اهمیت این نمایشگاه به این 
دلیل است که اســتان اصفهان یکی از فعال ترین 
استان های کشور در حوزه کشاورزی و محصولات 
مرتبط با آن اســت. اصفهان در تولید محصولات 
کشاورزی همواره جزو سه استان برتر کشور بوده 
است و بر همین اساس، سال های سال، نمایشگاه 

کشاورزی اصفهان مورد اســتناد و توجه فعالان 
حوزه کشاورزی در سراسر کشور قرار داشته است. 
اما بدون شک مهمترین هدف، معرفی پتانسیل 
های موجود در بخش کشــاورزی کشــور است. 
همچنین ایجاد فرصت جهت برقــراری ارتباط 
و شناسایی شــرکت های معتبر داخلی، آشنایی 
باآخریــن دســتاوردها و فناوری های تخصصی 
ارائه شده از سوی غرفه داران حاضر در نمایشگاه، 
بهره گیری گسترده از تبلیغات در جهت افزایش 
اعتبار و معرفی بهتر شرکت کنندگان،  واگذاری 
فضای کاملاً تخصصی جهــت بازاریابی و معرفی 
کالاها و خدمات شــرکت، افزایش کیفیت تولید 
و رسیدن به اســتانداردهای جهانی، ایجاد زمینه 
های مناسب جهت بحث و تبادل نظر با استفاده از 
یافته های علمی، تجربیات و تخصص و بازاریابی و 

بررسی امکانات جهت صدور محصولات کشاورزی 
به خارج از کشور از دیگر اهداف برگزاری این رویداد 
می باشند.در مجموع ۱۲۰ شرکت در فضایی به 
مساحت ۹۰۰۰ مترمربع در این نمایشگاه مشارکت 
می کنند. مشــارکت کنندگان این نمایشــگاه 
از اســتانهای اصفهان، تهران، خراســان رضوی، 
آذربایجان شرقی، آذربایجان غربی، زنجان، کرمان، 
کردستان، گلستان، سمنان، البرز، یزد، همدان و 

قزوین هستند..
چه رویدادهایی در حاشیه این نمایشگاه 

برگزار می شود؟
برگزاری همایش ها و سمینارهای علمی از نقاط 
قوت این نمایشگاه است؛ با برگزاری همایش های 
حوزه های  صاحب نظران  نمایشگاه،  در  علمی 
مستقیم  ارتباط  می توانند  کشاورزی  مختلف 
و تبادل نظر در خصوص مسائل کشاورزی با 
بهره برداران و کارشناسان داشته و کارشناسان و 
مدیران سراسر کشور، مباحث علمی پیرامون را 
دنبال کنند.برگزاری سمینار توسعه کشاورزی 
دقیق و هوشمند با استفاده از مکانیزاسیون و دوره 
آموزشی سیستم های مدرن آبیاری قطره ای همراه 
با اعطای گواهینامه، برپایی  سمینارهای آموزشی 
کاهش مضرات سموم شیمیایی و توسعه کشاورزی 
کشاورزی  ترویجی  آموزشی  سمینار  پایدار، 
هوشمند با محوریت پهپاد از رویدادهای جنبی 
نمایشگاه هستند ضمن اینکه  پذیرش طرح و 
ایده های نو در مرکز رشد کشاورزی و منابع طبیعی 

نیز انجم خواهد شد.
چه موضوعاتی زیرمجموعه نمایشــگاه 

کشاورزی اصفهان هستند؟
سیســتم های نوین آبیاری، نهادهای کشاورزی، 
کشت گلخانه ای وماشین آلات و مکانیزاسیون از 

زمینه های اصلی این رویداد هســتند. همچنین 
ماشینآلات و ادوات کشاورزی و باغبانی، تجهیزات 
آزمایشگاهی، نهاده های کشاورزی، سیستمهای 
آبیاری، کشت های گلخانه ای، سازه ها، تجهیزات 
و تاسیسات گلخانه ای، مکانیزاسیون کشاورزی،   
شــرکت های بازرگانی، خدمات فنی مهندسی و 
مشــاور، حمل و نقل و خدمات گمرگی و مراکز 
علمی و دانشکده های کشاورزی، ارگانهای دولتی، 
بیمه و بانک، ســایتهای اطلاع رسانی و نشریات 
تخصصی از جمله زیر مجموعه این نمایشــگاه 

هستند..
از دیدگاه شما مخاطبان نمایشگاه جامع 
صنعت کشاورزی شــامل چه گروههای 

هستند؟
کشاورزان، دانشجویان رشته کشاورزی، واحدهای 
مهندسی کشاورزی، واحدهای تبلیغات و بازریابی 
کشاورزی، شــرکت های صنعتی کشــاورزی، 
نمایندگی هــا و بخش های کشــاورزی دولتی، 
مدیران شرکت های کشاورزی، توزیع کنندگان و 
فروشندگان تجهیزات و ماشین آلات کشاورزی، 
کارآفرینان، مزرعــه داران، باغــداران و پرورش 
دهندگان گل و گیاه، فناوری هــا و انجمن های  
تحقیقاتی، دانشــگاه ها و موسسات تحقیقاتی از 

مخاطبان اصلی این رویداد هستند.
ویژگی های تجاری و اقتصادی نمایشگاه 

کشاورزی اصفهان چیست؟ 
این نمایشگاه وسیع ترین و گسترده ترین رویداد 
کشاورزی کشور در حوزه مکانیزاسیون، آبیاری و 
زراعت است که قابلیت ارائه توانمندی  شرکت ها 
و هدایت شــرکت کنندگان به ســمت بازارهای 
گســترده تر را دارد. همچنیــن این نمایشــگاه  
فرصتی برای فعالان صنعت کشاورزی به منظور 

معرفی آخرین محصولات  و تبادل نظر با فعالان 
بخش کشاورزی را دارد. همچنین حضور مدیران 
برجسته حوزه کشاورزی کشــور برای بررسی و 
اســتفاده از ظرفیت های شــرکت های حاضر در 
نمایشگاه می تواند به افزایش حجم مبادلات تجاری 
و بازرگانی داخلی و خارجی و توسعه همکاری های 
اقتصادی میان شرکت های مختلف کمک نماید. 
طبعا افزایش سطح تولید مشــارکت کنندگان 
در نمایشــگاه به دلیل فروش محصولات و یا عقد 
قراردادهای جدید در نمایشگاه و ایجاد رقابت های 
ســالم داخلی و بین المللی از دیگــر ویژگی های 

تجاری این رویداد اقتصادی هستند.
مهمترین نکاتی که درباره نمایشگاه حائز 

اهمیت هستند چیست؟
هجدهمین نمایشگاه بین المللی جامع صنعت 
باغبانی(  و  نهاده ها  زراعت،  )آبیاری،  کشاورزی 
اصفهان، مهم ترین بخش های کشاورزی نظیر 
تامین مواد خام و اولیه مورد نیاز صنایع بالادستی، 
تامین نهاده هایی مانند نیروی کار، مصرف تولیدات 
سایر بخش های صنعتی از قبیل کودها و سموم 
شیمیایی و ماشین آلات کشاورزی، ارزآوری برای 
کشور و تامین مالی سایر بخش های زیربنایی را 
هدف قرار داده است.  این رویداد نمایشگاهی نقش 
مهمی در تبادل اطلاعات فنی ـ بازرگانی و آشنایی 
صاحبان صنایع و پژوهشگران و دست اندرکاران با 
آخرین دستاوردهای صنعتی و فناوری روز و تاثیر 
بی نظیر آن بر رشد و توسعه کشاورزی و اقتصادی 

کشور خواهد داشت.
برگزاری نمایشگاه کشاورزی اصفهان به عنوان یکی 
از تاثیرگذارترین و پیشروترین استان های کشور در 
به کارگیری تکنولوژی نوین به ویژه مکانیزاسیون 
و آبیاری، ره یافتی برای ارائه دستاورد های فنی و 
مهندسی نوین کشاورزی داخلی و خارجی است. 
در برنامه ریزی های نمایشگاه کشاورزی به این 
نتیجه رسیدیم که کشاورزی نیازمند ارتقای سطح 
علمی است؛ در همین راستا زمینه حضور فعالان 
حوزه صنعت کشاورزی از تمامی استان های ایران را 
در این نمایشگاه فراهم آوردیم و اطلاع رسانی های 

مثبتی در این زمینه انجام دادیم.
بــا توجــه بــه پیشــرفت فیزیکی 
نمایشــگاه جدید اصفهان، آیا نمایشگاه 
کشــاورزی ســال آینــده در محــل 
جدیــد نمایشــگاه برپا خواهد شــد؟
طراحی این پروژه حدود ۱۶ سال پیش آغاز شد. 
در زمان شروع فعالیت بنده در نمایشگاه، این طرح 
با بدهی های سنگین و تنها ۱5 درصد پیشرفت 

فیزیکی، راکد مانده بود. 
خوشــبختانه این پروژه امروز یکی از پروژه های 
فعال شهر اصفهان است و اکنون با وجود شرایط 
بد اقتصادی، پروژه بزرگ نمایشگاه اصفهان 8۲ 
پیشرفت فیزیکی دارد، همچنین با بیش از ۱۰۰ 
پیمانکار در بخش هــای مختلف قرارداد منعقد 
کرده است. در حال حاضر بدهی های پروژه بزرگ 
نمایشگاه اصفهان به طور کامل پرداخت شده و 
صورت وضعیت پیمانکاران به روز پرداخت و آنها 
هیچ بدهی از این شرکت ندارند. امروز 3۶۰ نفر به 
صورت مستقیم در پروژه نمایشگاه فعال هستند و 
این نوید را می دهم که سال آینده نمایشگاه جامع 
کشاورزی در محل جدید پروژه بزرگ اصفهان برپا 

می شود.

روایت مدیرعامل شرکت نمایشگاه های اصفهان از هجدهمین نمایشگاه بین المللی جامع صنعت کشاورزی؛

چهلمین رویداد نمایشگاهی سال 98 
افزایش ۳۰ درصدی تعداد مشارکت کنندگان نسبت به سال قبل ویژگی های این دوره نمایشگاه است

citizen

 نوسان: دبیر اجرایی نظام صنفی کشاورزان استان اصفهان با بیان اینکه 
امسال وضعیت کشت کشاورزان مطلوب است، اظهار کرد: یک سال کامل 
آب در رودخانه بوده و وضعیت آب های زیرزمینی کمی بهبود یافته است؛ 
همچنین با رهاسازی آب در روزهای اخیر کشاورزان کشت غله را انجام 
دادند. اسفندیار امینی افزود: کشاورزان شرق و غرب اصفهان امسال در 
مقایسه با سال گذشته از وضعیت کشت رضایت نسبی دارند. اسفندیار 
با بیان اینکه رهاسازی آب برای کشت پاییزه دوم به میزان بارندگی های 
زمستان بستگی دارد، گفت: محصولات کشت شده نیاز آبی بالایی در 

زمستان ندارد با وجود این حداقل آبی باید به محصولات برسد.

دبیر اجرایی نظام صنفی کشاورزی گفت: مشکلات عدیده ای در خرید 
محصولات کشاورزی داخلی وجود دارد که تمایل دولتمردان به واردات 
محصولات از دلایل مهم آن است. اسفندیار امینی، با آسیب شناسی خرید 
تضمینی محصولات کشاورزان توسط دولت اظهار داشت: خرید تضمینی 
محصولات کشاورزی توسط دولت  با مشکلات عدیده ای همراه است. 
علاقه مندی دولتمردان به واردات محصولات کشاورزی به معنای حمایت 
از کشاورزان کشورهای بیگانه است و این پول خارج شده از کشور قابل 
برگشت نیست. وی با اشاره به بهانه دولت در عدم بودجه کافی در خرید 
تضمینی محصولات کشاورزی کشاورزان بیان داشت: برای خرید تضمینی 
توسط دولت نیاز به بودجه خاصی نیست زیرا این کالا توسط بازار تنظیم 
می شود و زمانی که در تنظیم بازار خللی ایجاد شود دخالت دولت ضروری 
می شود اما علاقه مندی دولتمردان ما به واردات یکی از مسائل مهم در 

خرید تضمینی محصولات کشاورزان است.
دبیر اجرایی نظام صنفی کشاورزی با تاکید بر ساماندهی واردات محصولات 
کشاورزی و کنترل انگیزه دولتمردان در واردات این محصولات ابراز داشت: 
مطابق قانون بهره وری تولیدات داخلی باید در اولویت قرار بگیرد و اگر این 
انگیزه واردات محصولات کشاورزی توسط دولتمردان کاهش نیابد دستگاه 
قضا باید اقدام کند. وی با اشاره به اینکه یکی از آسیب های خرید تضمینی 
توسط دولت نرخ گذاری است، گفت: وزارت جهاد کشاورزی بر اساس 
قیمت تمام شده و سود متعارف قیمت محصول کشاورزی را محاسبه می 
کند و برای کالاهایی که مشمول خرید تضمینی می شود قیمت تعیین 
می کند و این قیمت در شورای اقتصاد تصویب می شود. امینی با اشاره به 
اینکه در سال گذشته شورای اقتصاد قیمت گندم را به ازای هر کیلو از دو 
هزار و ۲۰۰ تومان به یک هزار و ۴۶۰ تومان کاهش داد، تصریح کرد: بالغ 
بر ۲۷ محصول مشمول خرید تضمینی است که امسال قیمت هر کیلوگرم 
گندم توسط دولت دو هزار و ۲۰۰ تومان به صورت تضمینی خریداری 
می شود که با توجه به تورم بالا برای کشاورز مقرون به صرفه نخواهد بود.

پرداخت ۲۰5 میلیارد تومان 
خسارت نکاشت کشاورزان

دبیر اجرایی نظام صنفی کشاورزان استان اصفهان با بیان اینکه %خسارت 
نکاشت% اصطلاحی غیرقانونی است، گفت: وزارت نیرو براساس قانون باید 
محاسبه کند حقابه های ما کشاورزان را چه قدر و کجا برداشت کرده است 
و با ما توافق قیمت کند. وی ادامه داد: به رغم اینکه در ماده ۴۴ قانون 
توزیع عادلانه آب و در بندهای دو و سه مصوبات جلسه سیزدهم شورای 
عالی آب به صراحت بر این موضوع تاکید شده، تاکنون این اتفاق نیافتاده 
است. امینی با بیان اینکه سال گذشته جلساتی با شرکت آب منطقه ای 
استان  درباره میزان خسارت نکاشت کشاورزان برگزار  کردیم، افزود: این 
در حالی است که نمی دانیم پشت پرده چه خبر است؛ به شرکت آب 
منطقه ای برای حل این موضوع ماموریت دادند اما پشت پرده مباحث 
دیگری وجود دارد که عامل اصلی انجام نشدن این مصوبات هستند. وی با 
تاکید بر اینکه کشاورزان خواستار مشخص شدن میزان خسارت نکاشت و 
حسابشان هستند، تصریح کرد: دولت به بخش های مختلف آب تخصیص 
داده اما می گوید پول ندارم در حالی که از حقابه های ما به بخش های 
مختلف صنایع و یزد آب می دهند با وجود این ما نمی گوییم دولت برای 

خسارت نکاشت کشاورزان تامین اعتبار کند.
دبیر اجرایی نظام صنفی کشاورزان استان اصفهان یادآور شد: سال ۹۶-۹5 
قرار شد علی الحساب سالانه ۴5۰ میلیارد تومان از محل صنایع آب برَ به 
کشاورزان داده شود در حالی که تاکنون ۲۰5 میلیارد تومان پرداخت شده 
است. امینی گفت: مسئولیت وصول این اعتبار به شرکت آب منطقه ای 
داده شده است در حالی که متاسفانه این شرکت کم کاری می کند، بارها 
اعلام کردیم صنف کشاورزان مدیر طرح بهره برداری رودخانه است و این 
پول در حوزه بهره برداری باید وصول شود؛ شما اگر نمی خواهید یا نمی 

توانید وصول کنید این موضوع را به ما واگذار کنید. 

مسئله آب
اولویت نخست استان 

دبیر اجرایی نظام صنفی کشاورزان استان اصفهان افزود: وقتی گفته می 
اولویت  یعنی  باشد  استان  اولویت نخست مسئله آب  این موضوع  شود 
نخست استاندار، معاونانش و شرکت آب منطقه ای است در حالی که 

چنین نبوده است.
 وی خاطرنشان کرد: براساس قرار داد، صنف کشاورزان به عنوان مدیر 
طرح ساماندهی است و از سال ۱3۹5 طرح ساماندهی و لایروبی رودخانه 
اجرا شده است با این وجود از ابتدای امسال تاکنون به ما ابلاغ شد که 
طرح متوقف است، نیرو ها بلاتکلیف هستند؛ در حقیقت شعار زیاد داده 
می شود اما کشاورزان به دلیل تعصبی  که داشتند کار را ادامه دادند. امینی 
با بیان اینکه هم اکنون طرح ساماندهی رودخانه زاینده رود نه متوقف است 
و نه پویا، افزود: این در حالی است که اعتبار پروژه تامین است، مصوبات 

و قوانین آن وجود دارد و دادستانی ها دستورات لازم را صادر کرده اند.

کشاورزان از وضعیت کشت
رضایت نسبی دارند

هجدهمین نمایشگاه جامع صنعت کشاورزی اصفهان از ۲۶ تا ۲۹ آذرماه با حضور ۱۲۰ مشارکت کننده از استان های 
مختلف کشور برگزار خواهد شد. مدیرعامل شرکت نمایشگاه های بین المللی استان اصفهان معتقد است، این نمایشگاه 
با هدف معرفی پتانسیل های موجود در بخش کشاورزی کشور، ایجاد فرصت جهت برقراری ارتباط و شناسایی 
شرکت های معتبر داخلی، آشنایی با آخرین دستاوردها و فناوری های تخصصی ارائه شده از سوی غرفه داران حاضر در نمایشگاه، 
ایجاد زمینه های مناسب برای بحث و تبادل نظر با استفاده از یافته های علمی، تجربیات و تخصص و بازاریابی و بررسی امکانات به منظور 
صدور محصولات کشاورزی به خارج از کشور برگزار خواهد شد. علی یارمحمدیان، تاکید دارد، نمایشگاه کشاورزی یکی از قدیمی ترین 

نمایشگاه ها در رابطه با مکانیزاسیون ماشین آلات کشاورزی، تکنولوژی های نوین و سیستم های نوین آبیاری است.

گزارش
گروه شهری

 نوسان: جمشــید نفر، رییس کمیسیون 
صادرات اتــاق بازرگانی، صنایــع، معادن و 
کشاورزی ایران درباره ممنوعیت واردات ۱۷ 
محصول کشاورزی ایران به عراق می گوید: 
معتقدم علت این ممنوعیتی که عراقی ها 
ایجاد کردند به هیچ وجه خودکفایی در تولید 
این محصولات در داخل کشورشــان نبوده 
اســت بلکه یک فضای ضد ایرانی به وجود 
آمده که دولتمردان و دیپلمات های کشور ما 
باید این فضا را به طور عاقلانه مدیریت کنند 
تا از این مسئله رها شویم و یکی از بزرگترین 
شرکای تجاری خود را امروز با ۱۷ قلم و فردا 

با تمام محصولات از دست ندهیم.
»نفر«، صــادرات محصولات کشــاورزی و 
محصولات صنعتــی را از یکدیگر متفاوت 
می داند و در اینباره چنین شــرح می دهد: 
محصولات کشــاورزی تولیدات محدودی 
دارند و با توجه به نیاز جهانی حتما بازار برای 
آن ها پیدا می شــود و پیرامون کشور ما هم 
بازارهای خیلی خوبی هست و این هنر ماست 
که از این بازارها نهایت استفاده را کنیم چرا 
که تولید محصولات کشاورزی مانند تولید 
کالاهای صنعتی نیســت کــه محدودیت 
چندانی برای کمیت تولید نداشــته باشد و 

این نکته مهمی اســت که رقابت در فروش 
محصولات کشــاورزی به سختی رقابت در 

فروش کالاهای صنعتی نیست.
رییس کمیسیون صادرات اتاق بازگانی بخش 
مهم از توسعه صادرات را به عهده سکانداران 
کشــتی دیپلماســی می داند و می گوید: 
امیدوارم که پیش از همه مسئولان دیپلماسی 
کشور بتوانند بحران ایران با کشورهای دیگر 
را به خوبی مدیریت کنند و بعد از آن هم این 
بخش اقتصادی کشور اســت که باید وارد 
شود و بتواند در تولید و صادرات محصولات 

کشاورزی ابتکار عمل به خرج دهد.

چرایی ممنوعیت واردات ۱۷ محصول کشاورزی ایران به عراق؛

دستیابی به بازارهای کشاورزی دنیا غیر ممکن نیست

سال های سال، نمایشگاه کشــاورزی اصفهان 
مورد استناد و توجه فعالان حوزه کشاورزی در 

سراسر کشور قرار داشته است
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مدیرکل توسعه صادرات وزارت جهادکشاورزی گفت: براساس اعلام وزارت کشاورزی عراق 
این کشور در تولید ۱۷ محصول زراعی و باغی به خودکفایی رسیده و برای حمایت از تولید 
داخل واردات این محصولات را ممنوع کرده است. شاهرخ شجری در نامه ای مشترک به 
سرپرست وزارت جهادکشاورزی و معاون توسعه بازرگانی و صنایع کشاورزی با اعلام این 
مطلب اضافه کرد: این محصولات شــامل  گوجه فرنگی، خیار، ســیب زمینی، بادمجان، 
هویج، کنار، کاهو، ذرت، خرما، هندوانه، خربزه، سیر، پیاز، کدو، گل کلم، انار و کلم است.

حسین مدرس خیابانی از صادرکنندگان درخواســت کرد تا موضوع تهاتر را با جدیت 
پیگیری نمایند و گفت: بحث تهاتر کار خوبی اســت؛ بنابراین مدل تهاتر باید جایگزین 
مدل فروش نقدی و انتقال پول از طریق حواله و صرافی شــود. قائم مقام وزیر صنعت، 
معدن و تجارت از واگذاری میزهای کالایی به اســتانها خبر داد و گفت: برخی از کالاها 
همچون زعفران، پسته و خرما ارزبری برای تولید ندارند و از سوی دیگر، هویت کشور به 

شمار می روند، پس باید صادرات آنها تقویت شود.

تشکیل میز صادراتی در دستور کارممنوعیت واردات 17 محصول از سوی عراق
تجارت

think

 می توان گفت، کشــاورزی قراردادی با 
اســتفاده از متون قراردادی سنجیده و 
دقیق، یک روش موثر برای هماهنگی و 
ارتقاء تولید و بازاریابی در کشاورزی است. 
با این وجود، حقــوق و تعهدات طرفین 
معمولا نابرابر است؛ شرکت ها، ارگان های 
دولتــی یــا کارآفرینــان فردی)بدون 
شخصیت حقوقی( از یک سو که همگی 
به بــازار و ســرمایه دسترســی دارند و 
کشاورزان ضعیف تر از طرف دیگر. با این 
حال، روشی هدفمند است که می تواند 
به افزایش درآمد کشاورزان و سودآوری 
بیشتر برای حامیان مالی کمک کند. اما 
قطعا در صورت ســاماندهی و مدیریت 
مؤثر، کشــاورزی قرارداد در مقایسه با 
خرید و فروش محصولات زراعی در بازار 
آزاد، ریسک و عدم اطمینان را برای هر دو 

طرف کاهش می دهد.
منتقدین کشاورزی قراردادی )در خارج 
از ایران( اغلب به جایگاه نابرابر کشاورزان 
در مقایسه با سرمایه گذاران می پردازند و 
معتقدند که کشاورزی قراردادی نیروی 
کار ارزان و محصولات مــورد نیاز بازار را 
به شکل تضمین شــده در اختیارشان 
قرار می دهد در حالی که کشــاورزان به 
سهم خودشــان از فروش قانع هستند و 
در برخی موارد با استفاده از قراردادهای 
نابرابر، ریسک بازار را به کشاورزان منتقل 

می کنند.
باید توجه داشــت که رویکرد انتقادی 
مذکــور عملا بــا آنچه در کشــورهای 
مختلف اتفاق افتاده و گرایش روز افزون 
کشاورزان و سرمایه گذاران به این روش 
در تناقض است. هرچند جایگاه نابرابر دو 
طرف در قرارداد غیر قابل انکار اســت اما 
استفاده از این روش در بسیاری کشورها 
موجب تضمین فروش و افزایش اعتماد 
متقابل بین کشاورزان و سرمایه گذاران 

شده است.
مزایا، مشــکلات و معایب کشــاورزی 
قراردادی ارتباط مســتقیمی با شرایط 
محیطی، وضعیت اقتصادی و وضعیت 
بازار و حتی شــرایط فیزیکی کشاورزان 
دارد. بــه طور قطــع، تقســیم متوازن 
ریسک بین کشاورزان و سرمایه گذاران 
با وضعیت اقتصادی و همچنین کیفیت 
محصولات تولیدی )خام یا فرآوری شده( 
مرتبط اســت. از طرفی میزان مهارت و 
دانش کشاورزان در این خصوص تعیین 
کننده است. دسترسی کشاورزان به بازار 
بدون در نظر گرفتن دسترسی سرمایه 
گذار نیز از فاکتورهای تعیین کننده است. 
موارد مذکور عملا اطلاعات فنی قرارداد 
را تعییــن می کنند و نابرابــری جایگاه 
کشاورزان و ســرمایه گذاران در قرارداد 
ناشــی از این فاکتورها می باشــد. لذا با 
تقویت کشاورزان می توان به برابری نسبی 
در قرارداد رسید اما نمی توان از یاد برد که 
در همه حوزه های تجــاری و قراردادی، 
طرفی که سرمایه را تامین کرده و فروش 
محصول را تضمین می کند و به بازار نیز 
دسترسی دارد و اطلاعات فنی و دانش و 
تکنولوژی را در اختیار طرف مقابل قرار 
می دهد، همیشه دست بالاتر را در اختیار 
خواهد داشت. همچنین با توجه به نقش 
دولت در مدیریت کلان اقتصادی کشور و 
ساختارهای عریض و طویل وزارتخانه ها و 
نقش های متعدد فرهنگی و آموزشی که 
برای رســانه ها تعریف شده است، بنظر 
می رسد دولت »باید« در حوزه آموزش 
و ترویج کشــاورزی قراردادی اقدامات 

موثری را انجام دهد. 

  نگاه

درباره 
کشاورزی قراردادی

موانع عمده برای تحقق تجارت با اوراسیا؛

 گروه بازرگانی: اتحادیه اقتصادی اوراسیا یک سازمان بین المللی است. 
این اتحادیه پنج عضو دارد: روسیه، قزاقستان و بلاروس به عنوان اعضای 
مؤسس و قرقیزستان و ارمنستان هم بعداً به این اتحادیه پیوستد. توسعه 
اقتصادی اعضا از طریق اقدامات مشترک برای آزادی جابه جایی کالا، 
خدمات، سرمایه، نیروی انسانی از اهداف تشکیل این اتحادیه تعریف 
شده است.  به گفته فریادرس، مدیرکل دفتر مقررات و استانداردهای 
بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی، سهم تولیدات کشاورزی از ۹۱5 میلیون 
دلار صادرات غیر نفتی ایران به اتحادیه اوراسیا ۴۶۰ میلیون دلار است 

که ذیل موافقتنامه تعهدات تعرفه ای قرار می گیرد. 
تعهدات ایران به اوراسیا

در مقابل 5۰۲ قلم کالایی که ایران برای صادرات به اوراسیا تخفیف تعرفه ای اخذ کرده 
اســت ایران نیز به 3۶۰ قلم کالای وارداتی از اتحادیه اوراسیا تعهد تعرفه ای داده است.

این 3۶۰ قلم کالا شامل ۲۶۲ کالای صنعتی و ۹8 قلم کالای کشاورزی است. به گفته 
فریادرس »ایران 33 درصد تعرفه واردات کالا از اتحادیه اوراسیا را کاهش داده و 38 کد 
تعرفه را تغییر ندادیم و به عبارتی این کدهای تعرفه فریز شده اند یعنی همیشه تعرفه آنها 
ثابت خواهد بود.همچنین اتحادیه ۱3 کد تعرفه ای واردات از ایران را فریز کرده اســت. 

به طور متوسط ایران 5۱ درصد کاهش تعرفه از اتحادیه اوراسیا امتیاز گرفته است.«
بیشترین کالاهای وارداتی

 مدیرکل دفتر مقررات و استانداردهای بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی با اشاره به واردات 
کالا از اتحادیه اوراسیا گفت: بیشــترین تلاش ما این بود که واردات ما از اتحادیه شامل 
کالاهایی باشد که در حال حاضر واردکننده هستیم. یعنی کالاهایی را که توان صادراتی 
داریم وارد نمی کنیم. بیشترین واردات ما از اتحادیه اوراسیا، شامل گوشت گاو و گوسفند، 

جو، ذرت، روغن و کنجاله است.
به گفته فریادررس »تعرفه واردات گوشت گاو از اتحادیه اوراسیا به ایران از ۲۶ به ۱۰ درصد 
کاهش یافت. ایران سال گذشته 5۰۲ میلیون دلار گوشــت گاو از برزیل وارد کرد.توان 
صادراتی اوراسیا در گوشت گاو 5۷۶ میلیون دلار اســت. اگر ما کلاً گوشت را از اوراسیا 
وارد کنیم با کاهش تعرفه ای که دادیم اتفاقی بــرای تجارت ما نمی افتد. تعرفه واردات 
گوشت گوسفند را فریز کردیم و همان 5 درصد است. از ۹۱ میلیون دلار صادرات گوشت 
گوسفند اتحادیه اوراسیا، 8۷ میلیون دلار از این صادرات را ایران جذب کرده است. جو نیز 
از کالاهایی است که تعرفه واردات آن فریز شد. ۴۶۰ میلیون دلار، ایران در سال ۲۰۱8 
واردات جو با تعرفه 5 درصد از اوراسیا انجام داده است. از ۲.۱ میلیارد دلار ذرت وارداتی 
ایران، ۲85 میلیون دلار جذب شده است. از ۶5۰ میلیون دلار واردات روغن ایران، ۲۲۰ 
میلیون آن از اتحادیه اوراسیا است. ما در روغن خام امتیاز تعرفه ای دادیم و تعرفه را کاهش 
دادیم. در کنجاله از ۶۷۰ میلیون دلار واردات ایران تنها ۷ میلیون دلار آن از اتحادیه بود.

مجموع کاهش تعرفه های اتحادیه اوراسیا برای ایران 33 درصد است.
کالاهای صادراتی

سبزیجات، میوه، صنایع غذایی، ماهی، میگو وگل بیشترین حجم از کالاهایی است که 
قرار است ایران به اتحادیه اوراسیا صادر کند. به گفته فریادرس »در تمام کالاهای صادراتی 
بجز چند قلم خاص ایران از اتحادیه تعهد صادراتی گرفت. مثلاً تعرفه صادرات میگو صفر 
خواهد بود. گل و شاخه های ســربریده از مهم ترین کالاهای وارداتی اوراسیا است که 
35۰ میلیون دلار ارزش دارد.33 درصد تعرفه واردات گل از ایران را کاهش داده اند و ما 
امیدواریم صادرکنندگان ما بتوانند نقش مهمی در بازار گل اوراسیا بویژه روسیه ایفا کنند. 
به گفته وی »اتحادیه اوراسیا ۶۷۰ میلیون دلار واردات گوجه فرنگی دارند که سهم ایران 
از این بازار ۴۴ میلیون دلار است. سیب و کیوی کالاهای دیگری هستند که بازار خوبی 
در اوراسیا دارد.تعرفه صادرات کیوی به اتحادیه صفر است صادرات سیب نیز با تخفیف 

۴۰درصدی تعرفه ها صورت می گیرد.
موانع داخلی

برای صادرات در ســطح تفاهمنامه اوراسیا مشکلاتی پیش روی صادرکنندگان است 
که عمده آن نیز ناشی از مشکلات ساختاری در داخل اســت. مدیرکل دفتر مقررات 
استانداردهای بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی با اشاره به موانع عمده برای تحقق تجارت 
با اوراسیا گفت: »مشکل مهم ما برای صادرات آن است که در کشور تولید را برای صادرات 
انجام نمی دهیم بلکه همیشه سرریز تولید را صادر کرده ایم؛ در حالی که بازاریابی صادراتی 
از لحظه تصمیم به تولید شروع می شود. در کشور ظرفیت صادراتی که به عوامل چندگانه 
برمی گردد، محدود اســت. متوســط ظرفیت صادرات غیرنفتی ما در چند سال اخیر 

۶.5میلیارد دلار است.«
فریادرس افزود: »مشکل اصلی ما در اوراسیا بازرگانی بخش خصوصی است. اگر به روسیه 
به عنوان مهم ترین شریک تجاری در اوراسیا نگاه کنیم، ۴۰ درصد تراکنش خرده فروشی 
روسیه در اختیار زنجیره ها اســت؛ یعنی برای حضور در بازار روسیه، صادرکنندگان با 
تقاضاهای عمده و بزرگ مواجه خواهند بود. با این شرایط سخت است در بازار روسیه 
جایگاهی برای صادرات خود پیدا کنیم. آنها به عرضه کننده هایی با توانایی بالا و عرضه 

پایدار نیاز دارند.«
فقدان تشکل  توانمند
در بخش خصوصی

فریاد رس با اشاره به تلاش هایی که برای توانمندسازی بخش خصوصی انجام شده گفت: 
»اعتراف می کنم با وجود تلاش زیاد برای توانمند کردن تشکل های بخش خصوصی، 
موفق نبودیم. اتاق های بازرگانی باید برای ورود به بازار اوراســیا، تشــکل های توانمند 
تشکیل دهند. بسیاری از صادرات ما وابسته به کشورهای همسایه است که ساختار رقابتی 
و قانونمند صادرکننده حرفه ای را ندارنــد؛ بنابراین صادر کننده های خرد براحتی وارد 
بازارهای عراق و افغانستان می شوند، اما بازار اوراسیا به تغییر رویکرد در بخش خصوصی 

نیاز دارد.«
نگرانی دیگری که مدیرکل دفتر مقررات استانداردهای بازرگانی وزارت جهاد کشاورزی 
در مورد پیمان تجاری با اوراسیا ابراز کرد تغییر ناگهانی سیاست های صادراتی و تجاری 
است که به گفته او »نباید دیگر اتفاق بیفتد« مثلاً سال گذشته صادرات گوجه فرنگی 
ممنوع شد. اگر بر فرض سرمایه گذاری وارد بازار روسیه شده بود و تعهد بلند مدت داده بود 
دیگر نمی توانست به تعهدش عمل کند. ممنوعیت صادرات یعنی از بین بردن بازارهدف. 
پیدا کردن بازار در شرایط رقابتی کاری عملاً سخت است؛ البته سیاست های دولت از 
ممنوعیت به  سمت اخذ عوارض صادراتی رفته است که این موضوع با اینکه هزینه ای بر 

صادرکننده تحمیل می کند اما از ممنوعیت صادرات بهتر است.«

سهم کشاورزی در تجارت با اوراسیا

وجــود درختان، گیاهــان و در کل فضای 
ســبز شــهری نقش موثری در سلامت 
جســمانی و روانی و شــادابی شهروندان 
دارد. زیرا همانطور کــه می دانیم درختان 
عامل موثری برای تصفیه هوا از آلاینده ها 
هستند. همچنین سد مناســبی در برابر 
انواع ریزگردها که طی سال های گذشته به 
علت خشکسالی در برخی از روزهای سال 
اصفهان را مورد هجوم خود قرار می دهند. 
جدای آن وجود پارک ها و فضاهای ســبز 
برای تفرج شهروندان نقش موثری  در حفظ 
سلامت روانی شهروندان دارد. اما باید توجه 
کرد نگهداری از چنین فضاهایی آن هم در 
شــرایط کم آبی یکی از چالش های بزرگ 

مدیریت شهری اصفهان است. 
در حال حاضر مدیریت شــهری اصفهان 
چندین راهکار از جمله اســتفاده از پساب 
برای آبیاری گیاهان،درختان و فضای سبز 
شهری در نظر گرفته است. با این وجود به 
اعتقاد بسیاری از کارشناسان شیوه درست 
آبیاری تنها یک بخش حفظ فضای ســبز 
اســت. بخش مهم دیگــری از این فرایند 
استفاده از گیاهان و درختان بومی و سازگار 

با محیط های کم آب است. 
همچنین به اعتقاد این کارشناسان استفاده 
از گیاهان غیر بومی در برخی از مواقع نه تنها 
به پاکی هوا کمکی نمی کند بلکه می تواند 
عامل آلاینــده دیگری برای هوای شــهر 
باشد. بنابراین نحوه آبیاری، کاشت درختان 
و گیاهان و اســتفاده درســت در فضای
 درست برای سلامت شهر بسیار موثر است. 

توسعه فضای 
سبز اصفهان

درحال حاضر وســعت فضای سبز تحت 
اختیار شــهرداری اصفهان 3۷۰۰ هکتار 
است و ســرانه هر شــهروند اصفهانی به 
نسبت فضای سبز موجود کمتر از ۱۷ متر 
مربع است. اما طبق گفته فروغ مرتضایی نژاد 
مدیرعامل پارک ها و فضای سبز شهرداری 
اصفهــان این مقــدار با توجه به شــرایط 
زیست محیطی حاکم بر شــهر اصفهان و 
همچنین آلاینده های موجود در هوا ناکافی 
است باید به ۴۰ متر مربع افزایش پیدا کند. 
همچنین سرانه تفرجگاهی شهر اصفهان 
نیز بایــد از 3.۴ متر مربع بــه 8 مترمربع 
افزایش پیدا کند. ازســوی دیگر بسیاری 
از درختــان کهنســال اصفهــان به علت 
خشکسالی و کم آبی های سال های گذشته 
دچار پوسیدگی شده و شهرداری ناچار به 
قطع و جایگزینی آنها شده است. عاملی که 
می تواند سرعت رشــد وسعت فضای سبز 

شهر اصفهان را با چالش روبه رو کند. 
طبق گفته فروغ مرتضایی نژاد: "در برخی 
از پارک ها شــهر که درختــان رو به زوال 
رفته اســت با فاصله های معین گونه های 
گیاهی جدید در کنار آنها کاشته می شود 
تا زمانی کــه این گونه های جدید رشــد 
کردند و به اندازه مناسب رسیدند جایگزین 
گیاهان قبلی شوند." آنچه به نظر می رسد 
گیاهان جدید باید با اقلیم شــهر اصفهان 
سازگار باشند و شــاید این مسئله فرصت 
مناسبی برای فعالان و پژوهشگران حوزه 

محیط زیست و کشاورزی باشد که بتوانند 
در کاشــت ایــن گونه ها و درختــان تازه 

مدیریت شهری اصفهان را یاری کنند.

استفاده از 
پساب برای آبیاری

همانطور که اشاره شد نحوه آبیاری درختان 
و فضای ســبز اصفهان یکی از چالش های 
مهم مدیریت شهری این شــهر است. در 
گذشــته مادی ها نقش موثری در آبیاری 
درختان اصفهان داشتند اما به دلیل خشکی 
زاینده رود در سال های گذشته این مادی ها 
نیز خشــک شــده و به دنبال آن درختان 
حاشیه این مادی ها که عمر بسیاری از آنها 
بالای 5۰ سال بوده است نیز دچار خشکی 
و آسیب شــده اند. همچنین بســیاری از 
چاه های این شهر نیز در ســال های ۷۹ تا 
8۰ خشک شــده اند بنابراین باید به فکر 
شیوه های جدید آبیاری بود. به نظر می رسد 
در چنین شرایطی اســتفاده از پساب و با 
آب های خاکستری برای آبیاری درختان 
یکی از راهکارهای مفید باشــد که هم در 
مصرف آب شــرب صرفه جویی می شــود 
هم از خشک شــدن درختان جلوگیری 

می شود.
فــروغ مرتضایی نژاد پیشــتر در گفتگو با 
رســانه ها عملیات انتقال پساب در شمال 
و جنوب شــهر اصفهــان از طریق تصفیه 
خانه های شاهین شــهر و سپاهان شــهر 
خبر داد گفت: براســاس برنامه ریزی های 
انجام شده برای ســال ۹۹ میزان استفاده 

از آب هــای چاه به شــدت افزایــش پیدا 
کرده می کندبــا توجه به کمبــود آب در 
اصفهان باید به ســمت تامین آب پایدار از 
جمله آب های نامتعارف، پساب و آب های 
خاکســتری حرکت کرد. در ایــن مورد با 
معاونت شهرســازی در حال برنامه ریزی 
هســتیم تا درصدر از آبیاری فضای سبز با 

این استفاده از این نوع آب انجام شود.

کاشت چمن 
و گونه ها کم آب

یکی از گونه های گیاهی متداول در فضای 
سبز بخصوص پارک ها چمن است. با این 
وجود به علت مصرف بــالای آب این نوع 
گونه گیاهی و غیر بومی بودن آن بسیاری از 
پژوهشگران و فعالین محیط زیست نسبت 
به استفاده از آن در شهر های گوناگون ایران 

از جمله اصفهان هشدارهایی را داده اند. 
در همین رابطــه در مرداد ســال جاری 
مدیرعامل ســازمان پارک ها و فضای سبز 
شــهرداری اصفهان از وجود 5۴۰ ژنوتیپ 
چمن مقاوم به خشــکی و کم نیاز آبی در 
مرکز تحقیقاتی محمودآبــاد خبر داد که 
تعداد از آنهــا تکثیر و به صــورت رول در 

فضاهای شهری استفاده شده است.
مرتضایی نژاد با اشــاره به اینکه چمن در 
اصفهان کاربرد زیادی دارد جایگزین کردن 
چمن های با نیاز آبی کم به جای چمن هایی 
با نیاز آبی بالا را از برنامه های اصلی سازمان 
پارک ها و فضای ســبز اصفهان دانست و 
گفت: این گونه از چمن هــا هر 5 تا ۱۰ روز 

نیاز به آبیاری دارند. ازســوی دیگر تدوین 
طرح جامــع گونه های گیاهــی با هدف 
انتخاب و کاشت گونه های گیاهی مناسب 
با شــرایط محیطی اصفهان در دستور کار 
واحد باغبانی سازمان پارک ها و فضای سبز 

اصفهان قرار دارد.

فرصت
 برای فعالین حوزه کشاورزی  

هرچند شــاید به دلیل خشکســالی های 
گذشــته حال روز بســیاری از درختان و 
فضاهای ســبز اصفهان مطلوب نباشــد 
اما بنظر می رســد تلاش هایی که توسط 
مدیریــت شــهری و ســازمان پارک ها و 
فضای سبز این شهر برای حفظ و نگهداری 
درختــان و گیاهــان و جایگزیــن کردن 
گونه های جدید با گونه های قدیمی صورت 
می گیرد. همچنین بررســی شــیوه های 
آبیاری تــازه فرصت خوبــی را در اختیار 
فعالین حوزه کشــاورزی قرار داده است تا 
بتوانند دستاوردهای تازه شان در این حوزه 
را در اختیار مسئولین شهری اصفهان قرار 
داده و در حفظ و حراست پایدار سبزینگی 

این شهر کوشا باشند.

نگاهی به چالش ها و نیازهای مدیریت شهری برای حفظ و پایداری فضای سبز؛

همه نیازهای فضای سبز اصفهان
نحوه آبیاری درختان و فضای سبز اصفهان یکی از چالش های مهم مدیریت شهری است

درحــال حاضــر وســعت فضــای ســبز تحــت اختیــار شــهرداری اصفهــان ۳۷۰۰ هکتــار اســت و ســرانه 
گزارش

گروه شهری
هــر شــهروند اصفهانــی بــه نســبت فضــای ســبز موجــود کمتــر از ۱۷ متــر مربــع اســت. اما طبــق گفته 
فــروغ مرتضایی نــژاد مدیرعامــل پارک هــا و فضــای ســبز شــهرداری اصفهــان ایــن مقــدار بــا توجــه بــه 
شــرایط زیســت محیطی حاکــم بــر شــهر اصفهــان و همچنیــن آلاینده هــای موجــود در هــوا ناکافــی 
اســت و بایــد بــه ۴۰ متــر مربــع افزایــش پیــدا کنــد. آنچــه به نظــر می رســد گیاهــان جدیــد بایــد بــا 
اقلیــم شــهر اصفهان ســازگار باشــند و شــاید این مســئله فرصت مناســبی برای فعــالان و پژوهشــگران 
حــوزه محیط زیســت و کشــاورزی باشــد کــه بتواننــد در کاشــت ایــن گونه هــا و درختــان تــازه مدیریــت 
شــهری اصفهــان را یــاری کننــد. در ایــن گــزارش نگاهــی بــه چالش هــا و نیازهایــی کــه مدیریــت شــهر اصفهــان بــرای 

حفظ و پایداری فضای سبز این شهر دارد انداخته ایم.

 نوســان:معاون امور باغبانی وزارت جهاد 
کشاورزی گفت: برنامه ابلاغی توسعه 58۰۰ 
هکتاری گلخانه ها در سال جاری، تا کنون در 

سطح ۲ هزار هکتار اجرا شده است
به گزارش نوســان بــه نقــل از وزارت جهاد 
کشــاورزی، مهندس محمدعلی طهماسبی 
در نشست سراسری سرپرســت وزارت جهاد 
کشاورزی با معاونان و مدیران ارشد این وزارت 
و روسای سازمان جهاد کشــاورزی استان ها، 
اظهار کرد: توســعه گلخانه ها و برنامه انتقال 

کشت محصولات آب بر ســبزی و صیفی به 
محیط های کنترل شده و گلخانه ای در استان 
هایی که استانداران و مسئولان ارشد حمایت 
کرده اند با سرعت در حال پیشرفت است. وی 
گفت: طرح توســعه باغات در اراضی شیبدار 
مناطق مستعد در سال ۹۷ در سطح ۲۹ هزار 
هکتار اجرا شده است. طهماســبی با اشاره به 
این که باغ های مادری در مناطق مختلف کشور 
وجود دارد، تاکید کرد: در جا به جایی نهال ها، 
نظارت و دقت برای جلوگیری از شیوع آفات و 

سلامت نهال و پیوندک ها ضروری است. وی 
خاطرنشان کرد: حدود 5۰ شرکت کشت بافت 
در کشور در حال فعالیت هستند و لازم است 
برای ارتقاء سلامت و توسعه باغات از این شرکت 
های دانش بنیان حمایت شــود. معاون امور 
باغبانی وزارت جهاد کشاورزی با اشاره به این 
که امسال در تولید محصولات سیبف پرتقال، 
زعفران و پسته مازاد تولید داریم، تصریح کرد: 
توجه به زنجیره های تولید و فرآوری و توسعه 

صادرات محصولات باغی ضرورت دارد.

معاون امور باغبانی وزارت جهاد کشاورزی اعلام کرد:

برنامه توسعه 5800 هکتاری گلخانه ها در سال جاری
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تدوین طرح جامع گونه های گیاهی با هدف انتخاب 
و کاشت گونه های گیاهی مناسب با شرایط محیطی 
اصفهان در دســتور کار واحد باغبانی ســازمان 

پارک ها و فضای سبز اصفهان قرار دارد
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تولید زعفران ایران در سال جاری ۹۶ تن افزایش یافته و به 5۰۰ تن رسیده، این رقم در سال 
گذشته ۴۰۲ تن بوده است.

سطح زیر کشت زعفران در ایران در سال جاری ۱88 هزار هکتار است که این رقم در سال 
گذشته ۱۱5 هزار هکتار بوده است، این امر نشان می دهد دلیل عمده افزایش ۹۶ تنی زعفران 
در سال جاری افزایش عملکرد است. ایران همچنین در شش ماه نخست سال جاری 8۷ تن 

زعفران به ارزش ۹۲ میلیون دلار صادر کرده است.

مشاور وزیر جهاد کشاورزی و مجری پروژه کسب و کارهای نوپا در بخش کشاورزی با تشریح 
مفاهیم و عوامل دخیل در اکوسیستم های استارتاپی گفت: با تغییر رویکرد وزارت جهاد کشاورزی 
به سمت ایده های استارتاپی، در تلاشیم بستر مناسب برای صاحبان ایده های نوین را فراهم 
سازیم. حمیدرضا مختاری، اضافه کرد: شکوفایی فرآیند کارآفرینی از جمله توزیع الکترونیکی 
محصولات کشاورزی و صنایع تبدیلی، افزایش مشارکت بخش خصوصی در زنجیره تولید و 
مصرف و در نهایت توسعه کشاورزی از جمله زمینه هایی هستند که در این مسیر مورد توجهند.

  نوسان: مدیرعامــل سازمان مرکزی 
تعاون روســتایی ایران گفت: براســاس 
برنامه ریــزی های انجام شــده در طرح، 
در ســال جاری تعداد ۱۱۰۰ شــرکت 
تعاونی های غیرفعال موجود در 3۱ استان 
کشور مورد شناســایی قرار گرفته اند که 
مقرر اســت در اولین گام در سال ۱3۹8 
تعداد۴۱۰ شرکت تعاونی غیر فعال تعیین 

تکلیف قرار گیرد.
حسین شیرزاد اظهار کرد: با توجه به اینکه 
براســاس گزارش حسابرسی های انجام 
شده و نتایج ارزشیابی سالانه تعاونی های 
روستایی و کشاورزی کشور، تعداد قابل 
توجهی از تعاونی های حوزه عمل سازمان 
به دلایل مختلف نظیر: مسائل و مشکلات 
مالــی، حقوقی، اجتماعــی، مدیریتی و 
اقتصادی راکد و غیرفعال بوده است. وی 
افزود: بســیاری از آنها مشــمول انحلال 
قانونی هســتند که در این راستا از نیمه 
دوم سال گذشــته، دفتر توسعه آموزش 
و ترویج تعاونی ها و تشــکل ها به منظور 
جلوگیری از هدر رفت ســرمایه عظیم 
اجتماعی و اقتصادی ناشی از عدم توفیق 
و رکود تعاونی های موصوف و جلوگیری از 
سوء استفاده های احتمالی از ظرفیت ها و 
فرصت های قانونی آنها و در جهت اجرای 
مصوبه ۱3۹۷/۹/۱۷ هیات مدیره سازمان 
مرکزی، طرح تعیین تکلیف تعاونی های 
غیر فعال و همچنین مواد قانونی مرتبط با 
قانون تجارت تهیه، تدوین و بعد از تصویب 
هیات مدیره سازمان به استانهای مشمول 

طرح ابلاغ شده است.
مدیرعامل سازمان مرکزی تعاون روستایی 
با اشــاره به این نکته که زمان پیش بینی 
شده جهت اجرای کامل طرح مدت سه 
سال در نظر گرفته شده و برنامه عملیاتی 
و اجرایی ســال ۱3۹8 به عنــوان اولین 
سال اجرا به صورت مشروح و به تفکیک 
استانها تعیین و اعلام شده، خاطر نشان 
کرد: مطابق معیار وشاخص های متعارف، 
شرکت تعاونی غیر فعال به شرکت هایی 
اطلاق می شود که پس از ایجاد هویت و 
موجودیت قانونــی و حقوقی، هیچ یک 
از وظایف مندرج در ماده ۲ قانون شرکت 
های تعاونی مصوب۱35۰ را از ابتدا انجام 
نداده یا به هر دلیل از انجام فعالیت بازمانده 

اند.
این مقام مســئول در ارتباط بــا اهداف 
راهبردی طرح تعییــن تکلیف تعاونی 
هــای غیر فعــال تصریح کــرد: تعیین 
تکلیف شــرکتهای تعاونی که بر اساس 
تعاریف ۷ گانه فــوق در مــورد تعاونی 
های غیــر فعــال و همچنیــن اجرایی 
نمودن مواد مغفول فصل بیســتم قانون 
شرکتهای تعاونی و فصل هفتم اساسنامه 
شرکتهای تعاونی روستایی و کشاورزی 
در خصوص شرکتهای تعاونی غیر فعال 
نهایتاً جلوگیری از هرگونه سوء استفاده 
احتمالی از ظرفیت ها و فرصت های قانونی 
شــرکت های تعاونی غیرفعال از جمله 
اهداف کلان این طرح محسوب می شوند.  
شیرزاد با بیان این که شرکت های مشمول 
طرح تعیین تکلیف تعاونی های غیر فعال 
بر اساس اولویت مد نظر سازمان به ترتیب 
شامل. شــرکت های تعاونی روستایی، 
شــرکتهای تعاونی های روستایی زنان، 
شرکت های تعاونی کشــاورزی، تعاونی 
های تولید روســتایی و اتحادیه شرکت 
های تعاونی روستایی و کشاورزی خواهد 
بود، اظهار داشــت: براساس برنامه ریزی 
های انجام شده در سال جاری تعداد۴۱۰ 
شرکت تعاونی های غیر فعال در سطح 3۱ 

استان کشور تعیین تکلیف خواهد شد .

رئیس سازمان جهادکشاورزی استان اصفهان 
با ابراز خرسندی از دغدغه کمتر کشاورزان در 
سال جاری بدلیل بارش های سال گذشته، 
توجه به ارتقای کیفیت محصولات و بهینه 
آبیاری  روشهای  و  الگوهای کشت  سازی 
را ضروری خواند. مهردادمرادمند در اشاره 
به رتبه های برتر استان اصفهان در تولید 
محصولات کشاورزی، تنوع اقلیمی و موقعیت 
جغرافیایی استان را از پتانسل های مطلوب 
برای سرمایه گذاری در تولیدات کشاورزی 
بیان کرد و افزود: استفاده از منابع آبی متنوع، 
استخرهای  پروری،  آبزی  صنعت  توسعه 
ذخیره کشاورزی همراه با تولید ماهیان گرم 
آبی و مراکز آموزشی، علمی و تحقیقاتی 
جهت  در  خوبی  های  فرصت  استان،  در 
کشاورزی  تولیدات  افزایش  و  اشتغالزایی 

مطلوب برای صادرات است. 
وی گفت: بخش کشاورزی از سویی مصرف 
کننده نهاده های بخش صنعت است و از 
سوی دیگر، تولیدکننده محصولاتی است که 

در صنایع دیگر مصرف می شوند.

رشد کیفی 
مهمترین هدف  سازمان

رئیس جهاد کشاورزی استان اصفهان با با 
بیان اینکه اصفهان قطب صنعت آبزی پروری 
کشور است، افزود: منابع آبی متنوعی شامل 
قنوات، چشمه ها و چاه های سطحی و عمیق 
همچنین استخرهای ذخیره آب کشاورزی 
را در استان داریم که می توانیم در تولید 
ماهیان گرمابی و سردابی از آنها استفاده کنیم. 

مرادمند هدف برگزاری نمایشگاه را شناسایی 
تولیدات  زمینه  در  معتبر  شرکت های 
کشاورزی دانست و افزود: این نمایشگاه باعث 
می شود فعالان بخش کشاورزی در فضایی 
ایده آل به تبادل اطلاعات لازم بپردازند و 
بتوانند در روزهای محدود اطلاعات بسیار 
و ارتباطات خوبی داشته باشند که این امر به 
افزایش و کیفی شدن سطح کشاورزی کمک 
می کند. وی با تأکید براینکه رشد کیفی 
محصولات از مهمترین هدف های این سازمان 
است، اظهار کرد: افزایش کیفیت محصولات 
کشاورزی بسیار مهم است همچنین رسیدن 
به استانداردهای جهانی با برگزاری چنین 
نمایشگاه هایی امکان پذیر خواهد بود علاوه 
بر آن در امر بازاریابی و فروش محصولات 
هم می توانیم در این نمایشگاه موفق باشیم. 
مرادمند، اصفهان را اولین استان در میزان 
سطح زیرکشت و دومین استان کشور بلحاظ 
افزود:  و  نامید  فشار  تحت  آبیاری  اجرای 
اصفهان با تولید ۴8 هزارتن گیاهان دارویی 
ازجمله بابونه، زعفران، سیاهدانه و زرشک، 
رتبه دوم تولید گیاهان دارویی را دارد. وی 
سطح زیر کشت باغبانی استان را حدود ۷۴ 
هزار و 5۰۰ هکتار دانست و گفت: در تولید 
محصولات باغی با میزان ۴5۰ هزار تن در 
سال یکی از استان های شاخص کشور هستیم 
و تلاش می کنیم باغات استان را به سمت 
سیستم باغداری مقاوم در برابر خشکسالی 
ببریم و کشت محصولاتی مانند انار، انگور، 
پسته، زعفران، قارچ و گیاهان گلخانه ای را 

ترویج کنیم.

اصفهان قطب تولید 
نهال های شناسنامه دار 

رئیس جهاد کشاورزی استان اصفهان در 
خصوص وضعیت گلخانه های استان، گفت: 
یک هزار و 8۴۰ هکتار سطح گلخانه های 
استان است که از این میزان یک هزار و ۶۷۴ 
هکتار به کشت سبزی و صیفی اختصاص 
دارد و مابقی آن زیر کشت گیاهان زینتی 
است، در زمینه قارچ خوراکی هم ۱۲ هزارو 
5۰۰ تن تولید قارچ و ۴۰ هزار تن کمپوست 
یا بستر پرورش قارچ در استان انجام می شود 
که بیش از نیمی از این رقم به سایر استان های 

کشور ارسال می شود.
 وی در خصوص وضعیت کشت گیاهان 
انواع  تن  هزار   ۴8 سالانه  گفت:  دارویی، 
گیاهان دارویی مانند زعفران، زرشک، بابونه، 
زیره و سیاهدانه در استان کشت می شود 
همچنین در زمینه احداث باغات تولید نهال 
شناسنامه دار و اصیل هم اقدام کرده ایم زیرا 
یکی از مشکلات اساسی کشور تولید نهال های 
بدون شناسنامه بود که استان اصفهان به 
عنوان اولین استان احداث باغ نهال مادری با 
تولید پنج میلیون نهال اصیل در سال به این 

حوزه وارد شد.
مرادمند در حوزه زراعت و میزان کشت دیم 
و آبی در استان، اظهار کرد: ۶۰ هزار و 5۰۰ 
هکتار گندم آبی، ۱8 هزار و ۲۷۰ هکتار گندم 
دیم، ۴۶ هزار و ۴۰۰ هکتار جوی آبی، دو 
هزار و ۴۱۰ هکتار جوی دیم جزو محصولات 
زراعی امسال بوده است همچنین در تلاش 
تا زمان کشت برخی محصولات  هستیم 

زراعی مانند پیاز پاییزه و چغندرقند را از بهار 
به زمستان منتقل کنیم که مزایای این نوع 
کشت آبیاری کمتر و زمان کوتاه تر برداشت 

محصول را در بر خواهد داشت.

تاکید بر 
رعایت الگوی کشت 

وی تولید بذر کشاورزی را از دیگر اقدامات 
جهاد کشاورزی استان دانست و گفت: تولید 
بذر سیب زمینی یکی از این اقدامات است 
که باعث افزایش بهره وری و کاهش میزان 
آفت و بیماری در گیاهان است، میزان مازاد 
این بذرها را به دیگر استان ها ارسال شده، 
ضمن اینکه این بذرها در مقابل شوری آب 
و خشکی زمین مقاوم بوده و تنها استانی 
هستیم که تمام بذرهای اصلاح شده تولید 
شده را در خود استان جذب و کشت کردیم. 
رئیس جهاد کشاورزی استان اصفهان با بیان 
اینکه سال زراعی قبل محصول گوجه فرنگی 
خرید تضمینی شد، گفت: الگوی کشت در 
استان رعایت می شود اما پنج تا ۱۰ درصد 
ممکن است نوسان در الگوی کشت دیده شود 
و این میزان به قدری نیست که استان را دچار 
بحران کند و سطح زیر کشت هر محصول 
مانند هندوانه یا پیاز مشخص است و مشکلات 
به وجود آمده برای کشاورزان به دلیل کشت 

محصول در شهرهای دیگر بوده است. 
وی با بیان اینکه سال گذشته هشت هزار تن 
گوجه فرنگی در استان به صورت حمایتی 
خریداری شد، گفت: این محصول امکان 
فرآوری را داشت و از آن یک هزار و ۴۰۰ تن 
رب گوجه فرنگی اسپتیک استحصال شد، 
این رب قابلیت نگهداری دو ساله دارد و برنامه 
ریزی لازم برای صادرات و فروش داخلی آن 

شده است.

صدور مجوزها 
به صورت سامانه ای 

مرادمند، با اشاره به اینکه اخذ مجوز صنایع 
تبدیلی به صورت ثبت نام سامانه ای انجام 
می شود، افزود: مراحل اخذ مجوز با وجود 
ثبت نام سامانه ای و الکترونیکی به کوتاه 
ترین زمان تقلیل یافته همچنین در خصوص 
سیب سمیرم حدود ۱۰ نوع مجوز فرآوری و 
صنایع تبدیلی را می توانیم داشته باشیم که 
این امر نیازمند همیاری و همکاری تشکل 
های کشاورزی و کشاورزان منطقه است. 
وی در ادامه این پاسخ تصریح کرد: در مورد 
محصول چغندرقند متأسفانه مانند محصول 
گندم پیشنهادات دولت درخصوص قیمت 
گذاری و خرید آن انجام نشد درحالی که جهاد 
کشاورزی برای تأمین نهاده ها و حمایت از 
آنها مشکلی نداشت و کشاورزان غرب استان 
تاحدودی در زمینه برداشت چغندرقند دچار 
مشکل شدند که تلاش می کنیم کشت این 
محصول را هم از بهاره به پاییزه منتقل کنیم 
و در این زمینه همکاری کارخانه های قند در 

خرید محصول را می خواهیم.

اصفهان قطب کشاورزی ایران 

حرکت جهاد کشاورزی به سمت ایده های استارتاپی تولید 500 تن زعفران در سال 98
 گزارش

رئیس سازمان جهادکشاورزی استان اصفهان عنوان کرد: نگاه

تعیین تکلیف
تعاونی های غیر فعال

 

  نوسان: رئیس ســازمان نظام مهندسی کشــاورزی و منابع 
طبیعی اســتان اصفهان با بیان اینکه ۱۲ درصد تولید ناخالص 
ملی را کشــاورزی به خود اختصاص داده اســت، گفت: برای 
اســتحصال هر واحد ارزش افــزوده در کشــاورزی نیازمند 
چهار واحــد ســرمایه گذاری هســتیم در صورتــی که این 
ســرمایه گذاری در صنعت شش واحد اســت. مهدی تقی پور 
با بیان اینکه کشــاورزی تجلــی گاه اقتصاد مقاومتی اســت، 
اظهار کرد: در اثبــات این مدعــا باید بدانیم کــه از مجموع 
ســرمایه گذاری در بخش های ســه گانه صنعــت، خدمات و 
کشــاورزی تنها چهار درصــد این ســرمایه گذاری ها مختص 
کشــاورزی و ۹۶ درصد آن در بخش صنعت انجام می شــود.

ارزش افزوده بالا
در بخش کشاورزی

وی با اشاره به اینکه ۱۲ درصد تولید ناخالص ملی را کشــاورزی به خود اختصاص 
داده، افزود: برای اســتحصال هر واحد ارزش افزوده در کشاورزی نیازمند چهار واحد 
سرمایه گذاری هستیم در صورتی که این سرمایه گذاری در صنعت شش واحد است 
و این خود نشانگر پویایی بخش کشاورزی و ظرفیت های بیشتر آن نسبت به بخش 

صنعت است.
تقی پور، افزایش 3۰ درصدی تعداد مشارکت کنندگان نسبت به سال قبل را دلیل 
اهمیت و ارزش بالای هجدهمین نمایشگاه بین المللی جامع صنعت کشاورزی دانست 
و اضافه کرد: این نمایشگاه  فرصتی برای فعالان صنعت کشاورزی به منظور معرفی 

آخرین محصولات  و تبادل نظر با فعالان بخش کشاورزی را دارد.
رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی استان اصفهان با تأکید بر اینکه 
ایجاد اشتغال هشت نفر در کشاورزی نیازمند هشت میلیارد تومان است، تصریح کرد: 
این رقم سرمایه گذاری در صنعت ۲۱ میلیارد تومان و در خدمات ۲۶ میلیارد تومان 
است که کشاورزی با هزینه کمتری می تواند ایجاد اشــتغال کند. وی در خصوص 
مشکلات سرمایه گذاران بخش کشاورزی، گفت: عدم اختصاص تسهیلات بانکی و 
مشکلات فعالان این بخش در تأمین وثیقه های بانکی از بزرگترین چالش های پیش 
رو در این بخش است. همچنین تولید بدون توجه به بازار مصرف از دیگر چالش های 
موجود بوده، از این رو بخش کشاورزی نیازمند حمایت بیشتر سرمایه گذاران و تجار 
است و باید به اقتضای شرایط داخلی و خارجی سرمایه گذار از تولیدکننده محصولات 
کشاورزی حمایت کند. تقی پور با بیان اینکه امروز دانش مهمترین نهاده در بخش 
کشاورزی است، اظهار کرد: همانطور که سموم، بذر و نهاده ها را حمایت می کنیم باید از 
اختصاص دانش به عنوان یک نهاده مهم به کشاورز و فعالان این عرصه حمایت کنیم 
همچنین طبق گزارشات مجلس بخش کشــاورزی با چهار درصد بهره وری نیروی 
انسانی به عنوان دومین بخش بعد از بخش ارتباطات با ۹ درصد بهبود شاخص نیروی 
انسانی اعلام شده است که در رتبه دوم بهره وری قرار گرفته است. وی با بیان اینکه نظام 
مهندسی بیمه محصولات کشاورزی را پیگیری می کند، گفت: این نوع بیمه که توسط 
بانک کشاورزی انجام می شود از طرف نظام مهندسی کشاورزی با پایه گذاری بیمه 

تجاری دنبال می شود که این امر به کاهش ریسک سرمایه گذاری منجر خواهد شد.

ضرورت استفاده از
فناوری های نوین در کشاورزی

رئیس سازمان نظام مهندسی کشــاورزی و منابع طبیعی استان اصفهان پیرامون 
ضرورت استفاده از صنایع نوین و فناوری ها در کشاورزی، گفت: استفاده از فناوری های 
جدیدی مانند پهپاد در کشاورزی اثرات مهمی در بهره وری خواهد داشت که این امر 
علاوه بر پایش علف های هرز زمین های کشــاورزی در زمینه آبیاری و سمپاشی به 
کاهش ۹۰ درصدی آب و سموم منجر می شــود. وی با بیان اینکه از فرایندهای زائد 
دریافت پروانه تأسیس کاسته شده است، اظهار کرد: پروانه تأسیس امور کشاورزی 
را به سرعت صادر می کنیم اما در زمینه ارائه پروانه بهره برداری، دستگاه های اجرایی 
مانند فرمانداری ها یا بخشداری ها باعث طولانی شدن این امر برای کشاورز یا سرمایه 
گذار می شود و به استناد نظام جامع دامپروری اخذ مالیات از سرمایه گذار غیرقانونی 
است، البته مواردی این چنینی باعث دلزدگی سرمایه گذار در پیگیری دریافت پروانه 

بهره برداری شده است.
تقی پور تأسیس مراکز خدمات کشاورزی را در شهرستان ها اعلام کرد و گفت: انجام 3۰ 
درصد از خدمات کشاورزی مانند مشاوره در مباحث فنی و تولید صدور مجوزها، خرید 

و فروش بذر و نهال اصلاح شده و انتقال دانش جدید از طریق این مراکز انجام می شود.

زنجیره های
کشاورزی کامل نیست

رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی استان اصفهان همچنین با 
تاکید بر اینکه زنجیره های بخش کشاورزی در کشور کامل نیست، اظهار کرد: متاسفانه 
امروز بدون توجه به بازار، تولید کشاورزی داریم، در حالیکه باید از بازار به تولید برسیم. 
تقی پور، به کشاورزی قراردادی اشــاره کرد و افزود: باید به اقتضای شرایط بازارهای 
داخلی و خارجی با سرمایه گذاری، از بخش کشاورزی حمایت کنیم و در نهایت به این 
بازارها جهت دهیم. وی با تاکید بر اینکه دانش به عنوان یک نهاده در بخش کشاورزی 
جایگاه بالایی دارد، گفت: به دنبال فناوری های جدید در بخش کشاورزی هستیم و 
به همین منظور در حاشیه هجدهمین نمایشگاه جامع کشاورزی اصفهان، همایش 
آشنایی با پهباد در صنعت کشاورزی برگزار می شود. رییس سازمان نظام مهندسی 
کشاورزی و منابع طبیعی استان اصفهان با تاکید بر اینکه نمایشگاه موجب رشد صنعت 
کشاورزی می شود، تصریح کرد: نمایشگاه موجب برقراری ارتباط و شناسایی شرکت 
های معتبر در حوزه کشاورزی، رقابت سالم و تبادل اطلاعات بین آنها و ... می شود. وی 
با بیان اینکه اصفهان یکی از قطب های اصلی تولید محصولات کشاورزی در بخش 
های گلخانه ای، باغی، دامی، پروتئینی و ... است، تاکید کرد: تنوع اقلیمی و موقعیت 

استان اصفهان موجب پتانسیل بالای بخش کشاورزی آن شده است.

کشاورزی 
تجلی گاه اقتصادمقاومتی

رئیس جهاد کشـاورزی اسـتان اصفهان گفت: برگزاری نمایشـگاه جامـع کشـاورزی از تأثیرگذارترین 
رویدادهای نمایشـگاهی کشـور اسـت؛ زیرا اصفهان یکی از قطب هـای اصلی تولید کشـاورزی، باغی، 
گلخانـه ای و دامی اسـت کـه در بخش های بسـیاری از این صنعت رتبـه اول یا دوم کشـوری را به خود 
اختصـاص می دهـد. مهردادمرادمند با اشـاره بـه رتبه های برتر اسـتان اصفهـان در تولید محصولات کشـاورزی، تنوع 
اقلیمی و موقعیت جغرافیایی اسـتان را از پتانسـل های مطلوب برای سـرمایه گذاری در تولیدات کشـاورزی بیان کرد و 
افزود: اسـتفاده از منابع آبی متنوع، توسـعه صنعت آبزی پروری، اسـتخرهای ذخیره کشـاورزی همـراه با تولید ماهیان 
گـرم آبی و مراکز آموزشـی، علمی و تحقیقاتی در اسـتان، فرصت های خوبـی در جهت اشـتغالزایی و افزایش تولیدات 

کشـاورزی مطلوب برای صادرات اسـت.

گزارش

گروه اقتصاد

رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزی عنوان کرد:

capital

 رشد کیفی محصولات کشاورزی، مهمترین هدف  سازمان جهاد کشاورزی اصفهان است

 نوسان: رئیــس کمیســیون کشاورزی 
اتاق بازرگانی اصفهان از تــلاش در اجرای 
طرح بررسی اقلیمی و طرح هوشمندسازی 
اطلاعات بهره برداران کشــاورزی با هدف 
فراهم ســازی کمک های زیرساختی برای 

کشاورزان خبر داد. 
محمد صادقی با انتقاد از برخی تک روی ها 
در اســتان، اظهار کرد: متاسفانه با وجودی 
که در حق کشاورزی ظلم شده، این صنعت 
محکوم به مصرف ۹۰ درصدی آب است. وی 

با اشاره به اینکه درحق کشاورزان استان ظلم 
شده است، آنها را کشاورزان نمونه ای خواند 
که توانسته اند در یک جریب زمین، سه نوع 

کشت انجام دهند. 
وی گفــت: اگر اصفهــان را برخــوردار می 
نامند؛ نه بدلیل خدمات مدیران بلکه بلحاظ 
توانمندی تولیدکنندگان است که علیرغم 
محدودیت های فراوان به تولید پرداخته اند. 
به گفته صادقی سرمایه گذاری در کشاورزی 
می تواند برای ۱۰۰نفر ایجاداشــتغال کند 

و این درحالی اســت که بهره برداران برای 
سرمایه گذاری با مشکلاتی روبرو هستند و 
دسترسی به تسهیلات آسان نیست. رئیس 
کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی اصفهان 
با بیان اینکه امســال شــاخص های بخش 
کشاورزی در کشــور و استان افزایش یافت، 
تاکید کرد: با این وجود برپایی نمایشــگاه 
کشــاورزی فرصــت خوبی بــرای اقتصاد 
کشــاورزی اســت تا بتواند در کنار ســایر

 بخش ها رشد کند.

رئیس کمیسیون کشاورزی اتاق بازرگانی اصفهان مطرح کرد:

نمایشگاه کشاورزی فرصتی برای اقتصاد کشاورزی
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 نوسان : مدیرکل ادارۀ اطلاعــــات 
استـــــــــان اصفهـــــان، ضمن 
بازدیــد از فــولاد مبارکه و دیــدار با 
مدیرعامل و معاونان این شرکت در جمع 
کارکنان گفت: حاصل تلاش کارکنان 
فولاد مبارکه مایۀ افتخار و عزت کشور 
است و تداوم رشد تولید در این شرکت 
موجب تامین امنیت بیشــتر جامعه 

خواهد شد.
دکتر حق پرست، ضمن ابراز خرسندی 
از حضور در فولاد مبارکه تصریح کرد: 
خوشحالم که امروز در میان جمعی از 
فعالان عرصۀ تولید و امنیت اقتصادی 
کشور حاضر شده ام. وی با تأکید بر اینکه 
اقتصاد، امنیت، فرهنگ، سیاســت و... 
همگی مثل ظروف مرتبطه اند، تصریح 
کرد: آرامش مردم ما متأثر از کارکردهای 
مطلوب ایــن ظروف مرتبطه اســت؛ 
بنابراین تفاوتی ندارد که هر فرد در چه 
حوزه ای کار میکند، بلکه همه در این امر 
سهیم اند و باید برای ارتقای کارکردهای 
خود تلاش کنند. هرکس خودش باید 

سهمش را در کارکردها  ایجاد کند.
وی در ادامه امنیــت را یکی از نیازهای 
اساسی انسان دانســت و تصریح کرد: 
همانگونه کــه در محیــط کارخانه و 
صنعت، ایمنی را  رکن اساسی می دانند 
و بر این باورند که »اول ایمنی، بعد کار«، 
در امنیت عمومی نیز ضرورت دارد همۀ 
بخش ها در حوزۀ امنیت با هم همکاری 

کنند.
حق پرســت تأکید کــرد: مقام معظم 
رهبری دو شــاخصه را بــرای مدیران 
ترسیم می کنند: اول وظیفه شناسی 
و دوم شــناخت از وضعیت؛ و در ادامه 
تأکید می کنند علم و تقوا و شــجاعت 
نیز زمانی مؤثر است که به این دو واقف 
باشــیم؛ بنابراین ما باید وظایف خود را 
بشناسیم و درک و شناخت درستی از 
خود، مسئله های پیشرو و موقعیتمان 
داشــته باشــیم. او در ادامه با اشاره به 
اهمیت و نقش توانمندی و ظرفیتهای 
داخلی در تولید فــولاد گفت: به عنوان 
مثال، کشــور چین توانســته از سال 
۱۹۴5 تولید خــود را آغــاز و آن را تا 
۱۹۷۹ به حدود ۶۰ میلیون تن و امروز 
در سال ۲۰۱۹ به حدود 8۰۰ میلیون 

تن برساند.
وی با بیان اینکه یاری رساندن به فولاد 
مبارکه از دو جهت برای ادارۀ اطلاعات 
حائز اهمیت اســت، گفت: اول اینکه 
این صنعت در پیشرفت امور و اقتصاد 
کشور بسیار مؤثر اســت و اساسا نقش 
اســتراتژیک دارد. دوم اینکه تولیدات 
فولاد مبارکه موتور محرک سایر صنایع 
و بخش های اقتصادی کشــور است. 
بنابراین تداوم و رشد تولید فولاد مبارکه 
موجب تأمین امنیت بیشــتر جامعه 

خواهد شد.
حق پرست خاطرنشــان کرد: قطعا تا 
امروز تهدیدهای متعددی علیه فولاد 
مبارکه وجود داشته که به فضل خدا و با 
تلاش جمعی عزیزان این حوزه مدیریت 
شده است، به ویژه همین حضور در کنار 
کارکنان فولاد مبارکــه به نوعی توجه 
ویژۀ امنیتی به شمار میآید. وی گفت: 
نباید اجازه داد که رفتار دشمن علیه ما 
بر ما اثر بگذارد. امروز در شرایط سختی 
هستیم، اما باید با اقتصاد مقاومتی از این 

گردنه و پیچ تاریخی عبور کنیم.
 بنابرایــن باید تهدیدهــا را به فرصت 
تبدیل کنیم و با انسجام درون سازمانی، 
در مسیر رشد و بهبود هرچه در توانمان 

است انجام دهیم.

عبور از پیچ تاریخی
با اقتصاد مقاومتی

industry

مه دود با سطح فوق العاده پایین افق دید در 
شهر، عاملی که باعث شده تا بسیاری از مردم 
برای اطلاع رسمی از »واقعیت غلظت ذرات 
آلاینده« به سامانه محیط زیست مراجعه 
کنند تا از میزان )عدد( شاخص آگاه شوند. 
در این بین باید سهمی مجزا از این آلودگی را 
برای صنایع مختلف در نظر گرفت. حمیدرضا 
عظیمیان مدیرعامل شرکت فولاد مبارکه، 
توسعۀ پایدار را به عنوان یکی از مهم ترین 
اصول مدیریتی این شرکت عنوان کرده و 
معتقد است، در گروه فولاد مبارکه اختصاص 

هرگونه بودجه در زمینۀ محیط زیست به معنی 
واقعی سرمایه گذاری است؛ به همین دلیل در 
کنار کوره های قوس الکتریکی، کارخانه های 
احیا مستقیم و سایر واحدهای این شرکت 
پیشرفته ترین سیستم های تصفیه را دارند. 
بنابراین از ابتدای دوران ساخت شرکت فولاد 
مبارکه و هم زمان با اجرای طرح های توسعۀ 
این شرکت، همواره توجه به محیط زیست و 
سرمایه گذاری و ایجاد سازوکارهای مناسب در 

این زمینه در دستور کار بوده و هست.
رئیس محیط زیست شرکت فولاد مبارکه 
اصفهان در این ارتباط می گوید: این تصور که 
فولاد صنعتی آلاینده است، دیدگاهی مربوط 

به نیم قرن گذشته است. محسن ستاری  تاکید 
دارد: نماد توسعه صنعتی کشورها در ابتدا این 
بود که صنایعی با دودکش های بلند داشته 
باشند و دود از آن خارج شود. این نشان می داد 
که صنعت، یک صنعت فعال است و جامعه نیز 
جامعه مدرن می باشد. صنایع فولادی در ابتدا 
کنترل های لازم را نداشتند و حتی این آلودگی 
مظهر فعالیتشان بود. اما به تدریج با افزایش 
دامنه آگاهی ها و نیز افزایش تکنولوژی هایی 
که در خدمت محیط زیست و صنعت بود و 
نیز تغییر رویکرد مدیران و طراحان واحدهای 
فولادی و نیز به روزرسانی آنها می توان گفت 

صنایع فولادی امروز بسیار پاک باشند.

صنایع فولادی 
صنایع دوستدار محیط زیست

دیگر رویکرد  با  دهد:  می  توضیح  ستاری 
 می توان گفت صنایع فولادی صنایع دوستدار 
محیط زیست هستند چراکه ضایعات و قراضه 
های فلزی که موجب آلودگی محیط زیست 
شود را می توان جمع آوری کرده و بازیافت 
نمود. لذا می توان اینگونه گفت که قراضه و 
فولاد و همین طور محصولات فولادی ازجمله 
معدود صنایعی هستند که قابلیت صد درصد 
بازیافت و استفاده مجدد را دارند. رئیس محیط 
زیست شرکت فولاد مبارکه اصفهان تصریح 
کرد: امروزه صنایع فولادی در عین حال که 
پتانسیل آلایندگی را دارند، می توانند صنعتی 
پاک و به دور از آلودگی باشند و این مسئله تنها 
به رویکرد مدیران آن سازمان ها و ملاحظات 

زیست محیطی آنها بستگی دارد. وی افزود: 
چنانچه امروزه صنعت فولاد را صنعتی آلاینده 
بدانیم بی انصافی است و صنایع فولادی از 
تکنولوژی های دوستدار محیط زیست را به 

خدمت گرفته است.
ستاری به اقدامات فولاد مبارکه در این حوزه 
اشاره کرده  و ادامه می دهد: فولاد مبارکه 
ازجمله معدود شرکت هایی بوده که از همان 
ابتدای تاسیس، ارزیابی اثرات زیست محیطی 
کمک  با  منطقه  در  را  خود  های  فعالیت 
و سازمان حفاظت محیط  دانشگاهی  تیم 
زیست مورد بررسی قرار داده و بر همان مبنا 
زیرساخت های لازم را برای کنترل آلایندگی 
ها، تصفیه پساب ها و مدیریت پسماندهای 
مبارکه  فولاد  است.  داشته  نظر  در  خود 
متناسب با افزایش ظرفیت های خود که در 
واقع نیاز استراتژیک کشور بوده، ملاحظات 
زیست محیطی را نیز دیده و متناسب با آن 
سیستم های کنترل آلایندگی را ارتقا داده و 
ظرف سالیان اخیر به لحاظ کمبود منابع آبی 
و دغدغه ای که جامعه اطراف از بحث مسائل 
آب و مصرف آن در صنعت فولاد داشته، طرح 
های جامعی را با بازچرخانی و استفاده مجدد از 

پساب ها داشته است.

جایگاه شرکت 
به عنوان صنعت پاک  و متعالي 

 این شرکت بر اساس ارزیابي فني  و بازرسیهاي 
مکررو سرزده  سازمان حفاظت محیط زیست  
به عنوان تنها مرجع قانوني و ذي صلاح کشور 

در امر نظارت بر حسن عملکرد زیست محیطي  
سازمان ها و صنایع  کشور، دوست دار محیط 
زیست معرفي گردیده  است. همچنین به 
منظور حمایت  و مشارکت در فرایند بهبود 
و ارتقاء محیط زیست منطقه  این  شرکت 
موافقت خود را در تامین مالي  طرح  احداث  
سیستم هدایت وجمع آوري پسابها و همچنین 
ایجاد واحد هاي  تصفیه پساب شهرهاي 
مبارکه ، کرکوند و.... اعلام کرد که این خود 
نمودي بازر از تحقق مسئولیت  اجتماعي 
شرکت و حرکت به سمت اقتصاد سبز در 

شرکت فولاد مبارکه میباشد.

فضاي سبز و پوشش گیاهي
فولاد  شرکت  ارزنده  اقدامات  از  یکي 
مبارکه ایجاد،گسترش و نگهداري از ۱۶۰۰ 
هکتار)5/۲ برابر حداقل میزان توصیه شده ( 
از انواع گیاهان، متناسب با شرایط آب و هوائي 
منطقه می باشد. همچنین آبیاري بیش از 
۷5% از فضاي سبز مذکور از طریق پسابهاي 
تصفیه شده صورت مي گیرد که ۱۲۰۰ هکتار 

آن به صورت آبیاري قطره اي مي باشد.
در این خصوص مطالعات و تحقیقات کاربردي 
زیست محیطي نیز صورت گرفته است که 
مهمترین آنها طرح تحقیقات گونه شناسي  
گیاهي است. این طرح که  باکاشت  ۷۲گونه 
مختلف از انواع درخت و درختچه صورت 
گرفت و در حین آن  میزان رشد و پایداري 
درختان تحت بررسي قرارگرفت  که  با هدف 
انتخاب درختان مناسب منطقه و مطالعه  اثر 
رژیمهاي آبیاري و اثرات احتمالي فعالیتهاي 
برنامه  انجام پذیرفت.  آنها  بر روي  شرکت 
اجرایي توسعه فضاي سبز شرکت بر اساس 

نتایج آن طراحي و اجرا گردیده است.

پذیریش 
در مقیاس جهانی

محسن ستاری تاکید دارد: سعی ما این است 
مورد  سازمان  یک  جهانی  مقیاس  در  که 
پذیرش جامعه بین المللی قرار بگیریم چراکه 
محصولات فولاد مبارکه در 3۰ نقطه جهان و 
ازجمله اروپا عرضه می شود و لازمه کار ما این 
است که فرآیند تولیداتمان یک فرآیند پایدار و 

متوازن با حفظ محیط زیست باشد.
 براین مبنا، بر روی کاهش ضایعات دفعی 
در حال کار هستیم و ضایعات ویژه خود را با 
نظارت سازمان محیط زیست کاملا امحاء 
کردیم . رئیس محیط زیست شرکت فولاد 
مبارکه اصفهان با بیان اینکه صرفه جویی در 
مصارف انرژی و آب و حرکت به سمت پسماند 
صفر از راهبردهای اصلی فولاد مبارکه است، 
با ارائه توضیحاتی درباره دستاوردهای زیست 
محیطی فولاد مبارکه تصریح کرد: شرکت 
فولاد مبارکه در حوزۀ محیط زیست بر سه 
محور صرفه جویی در مصارف انرژی، جمع 
آوری، تصفیه و بازچرخانی پساب های شهری 
در صنعت و همچنین کاهش تولید ضایعات 
و حرکت به سمت پسماند صفر متمرکز شده 

است.

ــت  ــان را در »وضعی ــوای اصفه ــی ه ــاخص کیف ــوا« ش ــت ه ــر »کیفی ــا، نماگ ــن روزه ــاله ای هرس
گزارش

گروه صنعت
نارنجــی« نشــان مــی دهــد. در ایــن بیــن بســیاری انگشــت اتهــام خــود را بــه ســمت صنایــع 
ــهم  ــن س ــن بی ــا در ای ــد. ام ــد دارن ــا تاکی ــای آنه ــی ه ــر آلودگ ــد و ب ــی رون ــانه م ــتان نش ــن اس ــزرگ ای ب
فولادمبارکــه در آلــوده کــردن هــوای شــهر اصفهــان تــا چــه انــدازه اســت. مدیرعامــل شــرکت فولادمبارکــه می 
گویــد: امــروز فــولاد مبارکــه مفتخــر اســت کــه در حــوزه حفــظ محیــط زیســت فعــال و صاحــب حــرف و عمــل 
اســت. حمیدرضــا عظیمیــان تاکیــد دارد ، بــدون شــک مجموعــه عظیمــی ماننــد فــولاد نمی توانــد بــه مبانــی 
ــا  فرهنگــی و اجتماعــی بی توجــه باشــد. واقعیــت ایــن اســت کــه مــا تقریبــاً در تمامــی زمینه هــا متناســب ب
ــر اینکــه  ــاز مجموعــه فعــال شــده ایم. هــم زمــان در نهضــت مدرسه ســازی فعــال هســتیم و از همــه مهم ت نی

شرایط کارخانه را با موقعیت زیست محیطی کشور تطبیق داده ایم.

گام به گام تا صنعت سبز
 توسعۀ پایدار همواره یکی از مهم ترین اصول مدیریتی شرکت فولادمبارکه بوده است

نگاهی به هم زیستی مسالمت آمیز صنعت و محیط زیست در فولادمبارکه؛

نشست هم اندیشی راهکارهای تأمین مواد معدنی فولادسازان برگزار شد؛

 نوسان: اولین نشست مدیران خرید پنج شرکت بزرگ فولادساز کشور 
به منظور هم اندیشی و دستیابی به راه کارهای مؤثر برای تأمین مواد 
معدنی و کالاهای اساسی، به اشتراک گذاشتن تجارب به دست آمده و 
کاهش هزینه های تولید در محل شرکت فولاد مبارکه برگزار شد. رضا 
با  مصاحبه  در  مبارکه،  فولاد  اولیۀ  مواد  و حمل  مدیر خرید  حیدری، 
خبرنگار فولاد از اهمیت برگزاری این نشست سخن گفته است که در 

ادامه می خوانید:

هایی حضور  اولیه چه شرکت  مواد  مدیران خرید  نشست  این  در    
داشتند؟

اولیۀ شرکتهای فولاد مبارکه، فولاد خوزستان، ذوب آهن  مدیران خرید مواد 
اصفهان، فولاد خراسان و فولاد هرمزگان در این نشست حضور داشتند.

 در فولاد مبارکه حوزۀ خرید مواد اولیه چه نقشی دارد؟
مجموعۀ خرید مواد اولیه تأمین مواد معدنی شامل کنسانتره، گندله و آهن اسفنجی 
و خرید کالاهای اساسی از قبیل الکترود گرافیتی، انواع فروآلیاژها، وایرهای مغز دار، 
فلزات اساسی و انرژی را برعهده دارد. این اقلام حجم عمدۀ خرید فولاد مبارکه را 

به خود اختصاص می دهد.
 در حـــــال حاضــــــر بزرگتــــــــرین مشکل فولادسازان 

چیست؟
در سالهای اخیر، فولادسازان کشور به دلیل تحریم ها، در تأمین کالاهای اساسی، 
مواد اولیه و کالاهای استراتژیک خود و همچنین در زمینه انتقال ارز موردنیاز با 
مشکلات عدیده ای مواجه شده اند که خوشبختانه با تدابیر مدیرعامل و تلاش 
کلیه واحدهای ذی ربط توانستیم این دغدغه ها را پشت سر گذاریم و امروز نگرانی 

خاصی از بابت تأمین این کالاها وجود ندارد.
اما از دی ماه سال گذشته، تأمین سنگ آهن برای فولادسازان با مشکل مواجه 
شده است، زیرا معدن کاران به جای اکتشاف بیشتر و توسعۀ معادن خود، در حوزۀ 
فولادسازی سرمایه گذاری کرده اند و مواد معدنی استخراج شده را به واحدهای 
خود اختصاص داده اند. این امر باعث شده بخش عمده ای از ظرفیت های تولید 
پنج فولادساز کشور امروز معطل مواد معدنی باشد. دومین عامل که تهدید جدی 
برای تأمین مواد معدنی شرکت های فولادساز به شمار می آید صادرات گستردۀ 
مواد معدنی یعنی خام فروشی است. همچنان که آمارها نشان می دهد در سال 
گذشته حدود ۱۷ تا ۱8 میلیون تن مواد معدنی آهن دار به صورت خام از کشور 
صادرشده است. حجم ورودی مواد اولیه برای فولادسازان طی هشت ماه اخیر 
کاهش بسیار زیادی داشته و فولادسازها مجبور شده اند بخش عمدهای از ذخایر 

استراتژیک مواد معدنی خود را مصرف کنند.
 برای حل این مشکل چه اقداماتی صورت گرفته است؟

در حال حاضر با همکاری نهادهای مرتبط کشور، ۲5 درصد تعرفه برای صادرات 
مواد اولیه وضع شده است. با اینحال وضع این میزان تعرفه تأثیر چندانی در 
جلوگیری از خروج مواد خام نداشته و همچنان صادرات مادۀ اولیۀ معدنی برای 
معدن کاران جذابیت دارد. فولادسازان به صورت رسمی از مجموعۀ وزارتخانه 
درخواست کردند که در گام اول مانع صادرات شوند و اگر به هر دلیل فکر می کنند 

صادرات باید انجام شود، حداقل تعرفه را به ۴۰ درصد افزایش دهند.
 به غیراز افزایش تعرفه چه راهکارهای دیگری مطرح شده است؟

باید از اتلاف مواد و انرژی در این زمینه جلوگیری شود. به عنوان مثال، الآن فولاد 
خوزستان از کنستانترۀ شمال شرق کشور، یعنی منطقۀ سنگان و فولاد مبارکه 
از منطقۀ سیرجان سهیم است. این بدان معنی است که فولاد مبارکه باید مادۀ 
معدنی را از سیرجان به سنگان ببرد و فولاد خوزستان هم از سنگان منتقل کند 
و این یعنی هزینۀ حمل ونقل. درحالیکه اگر این تقسیم بندی و سهمیه بندی به 
دقت و با کار کارشناسی صورت گیرد، فولاد مبارکه می تواند سهمیۀ کنسانترۀ 
خوزستان را در سنگان خرج فولاد سنگان خود کند. فولاد خوزستان هم مواد 
معدنی موردنیاز خود را از سیرجان با هزینه حمل ونقل بسیار اقتصادی تری تأمین 
کند. این مدیریت باعث می شود کاهش زیادی در هزینه ها و انرژی صورت گیرد. 
فولادسازان به جد از مجموعۀ حاکمیت، وزارت صمت و متولیان درخواست کردند 
که این سهمیه بندی و تقسیم بندی سهمیه ها برای سال ۹۹ با دقت بیشتری 

انجام شود.
 برای تأمین سنگ آهن، خود فولادسازان اقدام خاصی کردند؟

بله. طی دو ماه اخیر مدیرعامل فولاد مبارکه ورود این شرکت به حوزۀ معدن را 
اعلام نمود. مدیریت شرکت به این نتیجه رسیده است که باید صاحب معدن باشد، 
اگرچه سرمایه گذاری در این حوزه بلندمدت است. شرکت های فولادساز خود را 
نقطۀ مقابل معدن کاران نمی دانند. به هر دلیل، اتفاقاتی افتاده که نباید می افتاد، 
ولی الآن باید با همراهی و همدلی همدیگر اجازه ندهیم سرمایه های کشور معطل 

مواد معدنی بماند.
 فولادسازان برای مدیریت هزینه های خود چه اقدامات دیگری می 

توانند انجام دهند؟
در بخش خرید و تأمین کالاهای اساسی همکاری های خوبی بین شرکت ها 
ایجادشده است. همچنان که در دوران بحران الکترود گرافیتی، فولاد مبارکه به 

صورت امانی تقریبا به همۀ فولادسازان کشور الکترود داد.
اگر شرکت های فولادساز بتوانند در خرید کالاهای اساسی با همدیگر هماهنگ 
شوند، قطعا هزینه و زمان تأمین کالا کاهش زیادی پیدا میکند. در خصوص 
بومیسازی و تأمین داخلی اقلام وارداتی باید تجارب به اشتراک گذاشته شود. به 
عنوان مثال، تجارب فولاد مبارکه در بومیسازی وایرهای مغزدار و ساخت »کافی و 
کازی« موردنیاز خط تولید که پیشازاین از خارج از کشور تأمین میشد، به اشتراک 

گذاشته شود.
 به نظر شما این جلسه تا چه میزان راه گشا بود؟

این جلسه مقدمه ای بود برای اینکه تصمیماتی در سطح مدیران خرید شرکتها 
مطرح و اتخاذ شود. بدیهی است خروجی آن به مدیران عامل پنج شرکت منتقل و 

با تأیید ایشان مصوبات نهایی اجرایی می شود.
 بدون شک راهبردهای مطرح شده می تواند در سایۀ خرد جمعی مدیران عامل 

شرکت ها، در تصمیم گیری های کلان مؤثر واقع شود.

ظرفیت های فولادی
درانتظار خوراک مواد معدنی

طــرح تحقیقات گونــه شناســي گیاهي در 
فولادمبارکه  باکاشت  ۷۲ گونه مختلف از انواع 
درخت و درختچه آغاز شد تا در حین آن  میزان 

رشد و پایداري درختان تحت بررسي قرار گیرد

گزارش

گفت و گو

رئیس واحد آماده سازی تختال از رشد 38 درصدی تختال های آماده سازی شده در نیمۀ 
اول سال ۱3۹8 نسبت به مدت مشابه سال قبل خبر داد. نورالدین رئیس زاده با بیان اینکه 
این واحد نقش خنکسازی، رفع عیوب و ارسال تختال به واحد نورد گرم را بر عهده دارد، گفت: 
تختال های مازاد ظرفیت نورد گرم شرکت که در این واحد آماده سازی شده اند، با همکاری 
واحد فروش به بازار عرضه می شود. وی افزود: درنتیجۀ تلاش کارکنان، رکورد 5۹8 هزار و 

۶۱۴ تن در شش ماهۀ اول سال ۱3۹8 به دست آمد.

با تلاش کارکنان مجتمع فولاد سبا تولید روزانه آهن اسفنجی در این مجتمع در ششم آذر 
ماه سال جاری به ۴۴8۰ تن افزایش یافت.

بهمن خلیلی مدیر عملیات این مجتمع گفت: رکورد قبلی تولید آهن اسفنجی در این 
مجتمع ۴۴۴۰ تن و در مرداد ماه ۱3۹8 به ثبت رسیده بود. وی ضمن قدردانی از تلاش 
کارکنان این مجتمع اظهار امیدواری کرد، در ادامه تلاش ها و کسب این موفقیت ها تا پایان 

سال جاری اهداف کمی و کیفی ترسیم شده محقق گردد.      

کسب رکورد تولید آهن اسفنجی در مجتمع فولاد سبارشد 38 درصدی تولید در واحد تختال

 نوسان: با به ثمــــــر رسیـــــدن پروژۀ 
مشتــــــــرک  تحقیقــــــــــــاتی 
میــــــان کارشناسان شرکت فولاد مبارکه 
و دانشکدۀ مهندســی مواد دانشگاه صنعتی 
اصفهان اثرلایۀ کروماته در ورقهای گالوانیزه 
حذف شد و رضایتمندی مشتریـــــــان در 

این حوزه افزایش یافت.
 مهندس فرایند گروه فنــی تولید ناحیۀ نورد 
سرد ضمن اعلام این خبر گفت: این پروژه در  

سال ۹۶ تعریف شد و در همین زمینه مقاله 
ای در سمپوزیوم فولاد ســال ۹۷ به صورت 
حضوری ارائه گردیــد. در ادامه با تلاش تیم 
پژوهشــی متشکل از دانشــکدۀ مهندسی 
مواد دانشگاه صنعتی اصفهان و با همکاری 
واحدهای تولید ورق گالوانیــزه و تحقیق و 
توســعه و فنی پشــتیبانی، طرح پژوهشی 
»ارزیابی جوشکاری مقاومتی نقطه ای ورق 
های گالوانیــزه دارای اضافه جرم پوشــش 

کروماته در لبۀ ورق« به بار نشست.
جمال آشوری با اشــاره به چکیدۀ این پروژه 
اظهار داشت: بررسی های آزمایشگاهی نشان 
می دهد ضخامت پوشش روی تأثیر به سزایی 
بر موقعیت و عرض منطقۀ مجاز جوشکاری 
دارد. پوشش های کروماته بر روی ورق گالوانیزه 
دارای مقاومت الکتریکی کمی است، درحالیکه 
کاهش ضخامت پوشش کروماته برای مصارف 
قطعات توصیه شده است. با وجود این، پوشش 

کروماته رســوب کرده در کنارۀ ورق گالوانیزه 
منجر به ایجاد ترکیبات اکسیدی و نامحلول در 
لبۀ ورق، ایجاد ترک و حفرۀ دارای هوا در اطراف 
پوشش و در نتیجه تغییر در مقاومت الکتریکی 
پوشش می شود. وی با بیان اینکه با اعمال فرایند 
سطحی پیشنهادی بر لبۀ ورق در خانۀ مشتری، 
اثرلایۀ کروماته حذف شده است تصریح کرد: 
با این اقدام عدم رضایت مشــتریان در حوزۀ 

جوشکاری نامناسب کاهش یافته است.

با انجام پروژۀ تحقیقاتی مشترک میان فولاد مبارکه و دانشگاه صنعتی اصفهان صورت گرفت:

حذف اثرلایۀ کروماته در ورق های گالوانیزه
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مدیر کل دفتر امور اقتصادی وزارت جهاد کشــاورزی 
در همایش »کشــاورزی قــراردادی« که در ســالن 
همایش های اتــاق بازرگانی اســتان اصفهان گفت: 
کشــاورزی قراردادی می تواند برای کشــاورزان سود 
آور باشد، محصولات کشــاورزان را به بازارهای جدید 
پیوند دهد و همچنین، جهانی و صنعتی شدن را برای 
کشاورزان بومی به ارمغان بیاورد. محمد خالدی، نبود 
هماهنگی را یکی از چالش های مهم در دســتگاه های 
اجرایی کشور دانست و گفت: کشــاورزی قراردادی، 
حرکت از کشاورزی سنتی به سمت کشاورزی مدرن 
اســت چراکه تمرکز زیاد بر روی تولید محصول بدون 
نگاه تجاری، در کشاورزی سنتی مشکلات متعددی را 

برای  کشاورزی کشور ایجاد کرده است.

پیوند با
بازارهای جدید 

مدیر کل دفتر امور اقتصادی وزارت جهاد کشــاورزی 
با اشاره به اینکه بالا بردن اشتغال به واسطه کشاورزی 
سنتی اشتباه است، تصریح کرد: در کشورهای پیشرفته 
و توســعه یافته، کشــاورزی و ارزش افزوده در کسب 
و کار کشــاورزی از اهمیت بالایی برخوردار اســت. ما 
نیز باید مراکزی را ایجاد کنیم تا تغییر نگاه در کســب 
و کار کشــاورزی را ایجاد کنند و بهره وران را به سمت 
تولید محصــولات دارای ارزش افزوده ســوق دهند. 
وی افزود: گاهی اوقات با اینکه همه تلاش می کنند تا 
اوضاع بهتری را نسبت به گذشته داشته باشیم، اوضاع 
نابسامان تر از گذشته مشاهده می شود؛ دلیل این امر این 
است که اگر بخواهیم بدون فکر اقدامی را انجام دهیم، 

معضلات مهم تری را ایجاد می کنیم.
مدیر کل دفتر امور اقتصادی وزارت جهاد کشاورزی در 
رابطه با محتوای طرح کشاورزی قراردادی گفت: طرح 
کشاورزی قراردادی شامل تاریخ کشــت و برداشت، 
سطح زیر کشت، مقادیر تحویلی و بسیاری از جزئیات 
روند کشــاورزی اســت که مزیت های فراوانی اعم از 

معرفی فناوری جدید، نظارت بر محصولات، دسترسی 
به اعتبــارات و بازار، ثبات درآمد کشــاورزان و کاهش 
هزینه های مبادله را دارا خواهد بود. خالدی، در خصوص 
سودآور بودن کشــاورزی قرار دادی خاطرنشان کرد: 
کشــاورزی قراردادی به عنوان یک نهاد مهم می تواند 
برای کشاورزان سودآور باشد، محصولات کشاورزان را 
به بازارهای جدید پیوند دهد و جهانی و صنعتی شدن را 

برای کشاورزان بومی به ارمغان بیاورد.

قطرات ارزشمند آب 
برای کاشت های بیهوده 

سیدحســن قاضی عســگر، معاون هماهنگی امور 
اقتصادی استانداری اصفهان نیز در این همایش اظهار 
کرد: حوزه کشاورزی به لحاظ امنیت غذایی و اجتماعی 
بسیار حوزه مهمی اســت و  یکی از مسائل مهمی که 
مسئولان را بر آن داشت تا به تغییر الگوی کشت روی 
آورند، کمبود منابع آبی در کشور بود. وی ادامه داد: اگر 

منابع آبی از طریق انتقال آب تأمین شوند اما مدیریت 
مصرف به درستی انجام نپذیرد، تمام سرمایه های مالی 
به هدر رفته اند لذا با اجرای طرح کشــاورزی قراردادی 
و هوشمند، استفاده درســت از  آب را خواهیم داشت تا 
نه تنها محصولات مورد نیاز بلکه اقلامی را تولید کنیم که 

ارزش افزوده بیشتری دارند.
معاون هماهنگی امور اقتصادی اســتانداری اصفهان 
با ابراز خرســندی از تغییر روش آبیاری در سال جاری 

عنوان کرد: باید سرعت انجام آبیاری مدرن را با در نظر 
گرفتن شرایط اقتصادی بالا ببریم و قطرات ارزشمند 
آب را صرف کاشــت های بیهوده نکنیم. قاضی عسگر 
در خصوص بــه کار گرفتن افــراد با دانــش در حوزه 
کشــاورزی تأکید کرد: اگر از افراد خبره و دانشمند در 
خصوص مشکلات آب کشاورزان استفاده شود، نیمی از 
مشکلات حل خواهد شد. وی افزود: با استفاده از فناوری 
اطلاعات در همه فرآیندهای کشاورزی به دنبال ثبت 
تمام تولیدات در استان هستیم تا دستگاه های اجرایی 
در استان و کشــور، آمار صحیحی از محصولات داشته 
باشــند و طبق آن برنامه ریزی های لازم را انجام دهند. 
معاون هماهنگی امور اقتصادی استانداری اصفهان در 
خصوص اصول توســعه پایدار تصریح کرد: در صورت 
اجرایی شدن طرح کشاورزی قراردادی، امنیت غذایی 
باید به طور کامل تأمین شــود، چراکه با در نظر داشتن 
اصول توســعه پایدار می توانیم به فکر آیندگان کشور 
باشیم. قاضی عسگر با اشاره به مکان یابی ایجاد گلخانه ها 
در کشــور گفت: در کشــورهای مدرن و توسعه یافته، 
گلخانه ها همواره در کنار صنایعی برپا می شوند که انرژی 
اتلافی زیادی دارند و دی اکسید کربن گلخانه ها را فراهم 
می کنند تا اثر گلخانه ای در شــهر تأثیرگذار نباشد. در 
ایران نیز باید گلخانه ها بر همین اساس مکان یابی شود. 
وی با بیان اینکه از ســرمایه گذاران در همۀ جنبه های 
کشاورزی قراردادی استقبال می کنیم، خاطرنشان کرد: 
در بحث مدیریت ضایعات کشــاورزی، سرمایه گذاران 
زیادی به امور اقتصادی اســتانداری اصفهان مراجعه 

کردند که ما نیز آن ها را تکریم خواهیم کرد.

کشاورزی 
تجلی گاه اقتصاد مقاومتی

رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی 
استان اصفهان گفت: بخش کشاورزی در کشور، چهار 
درصد از سرمایه گذاری را به خود اختصاص داده و جای 
تأســف دارد که ۹۶ درصد از سرمایه گذاری باقیمانده، 

صرف صنعت و دیگر بخش های اقتصادی می شــود. 
مهدی تقی پور، تاکید کرد: بیشــتر اساتید دانشگاهی 
و صاحب نظرانی که در حوزه کشــاورزی به مسئولان 
کشوری مشاوره می دهند، کشاورزی را تجلی گاه اقتصاد 
مقاومتی می دانند. وی ادامه داد: بخش کشــاورزی در 
کشور، چهار درصد سرمایه گذاری را به خود اختصاص 
داده و جای تأسف دارد که ۹۶ درصد از سرمایه گذاری 
باقیمانده، صرف صنعــت و دیگر بخش های اقتصادی 

می شود.
رئیس سازمان نظام مهندسی کشاورزی و منابع طبیعی 
اســتان اصفهان تصریح کرد: کشــاورزی در استان با 
چالش های زیادی روبروست و بســیاری از مدیران از 
این مشکلات آگاهی دارند. تقی پور، برگزاری همایش 
کشاورزی قراردادی را ثمربخش خواند و گفت: قرار است 
بسیاری از مشکلات بخش کشــاورزی به وسیله طرح 
کشاورزی قراردادی حل شود. وی تأکید کرد: شهرداری 
و سازمان نظام مهندسی ساختمان اصفهان، در برخی 
مواقع کمر بهره برداران را به وسیله بروکراسی های اداری 

می شکنند که این مشکل باید مورد بررسی قرار گیرد.
همچنین محمد صادقی، رئیس کمیسیون کشاورزی 
و محیط زیســت اتــاق بازرگانی اصفهان نیــز در این 
نشست اظهار کرد: خوشــبختانه با همفکری سازمان 
نظام مهندسی کشاورزی، طرح کشــاورزی قراردادی 
را آغاز و در همین راستا جلســاتی را با بورس حقوقی، 
وزارت نیرو و دیگر دستگاه های اجرایی برگزار کردیم. وی 
ادامه داد: در طرح کشــاورزی قراردادی، ثبت اطلاعات 
کشاورزان و  کسب وکارهای مرتبط با کشاورزی اهمیت 
بالایی دارد تا کشاورزی در اســتان و با نگاه کلی تر، در 
کشور هدفمند شود.  رئیس کمیســیون کشاورزی و 
محیط زیست اتاق بازرگانی اصفهان خاطرنشان کرد: 
باید در انجام امور مطالبه گر باشیم و همه امور را به گردن 
مجلس نیندازیم چراکه اگر به بیانیــه گام دوم انقلاب 
اســلامی دقت کنیم مطالبه گری جوانان در صدر این 

بیانیه قرار گرفته است.

در همایش »کشاورزی قراردادی« عنوان شد:

حرکت از کشاورزی سنتی به کشاورزی مدرن
سیدحسن قاضی عسگر: از سرمایه گذاران در همۀ جنبه های کشاورزی قراردادی استقبال می کنیم

کشــاورزی قــراردادی در ابتــدا بعنــوان یــک رابطــه قــراردادی در زمینــه فعالیت هــای کشــاورزی کــه در قالــب قراردادهای مشــخص 
گزارش

گروه   صنعت
میــان »کشــاورزان« و »خریــداران«  منعقــد می گــردد، تعریــف می شــود امــا ماهیــت حقوقــی ایــن رابطه زمینــه همکاری مســتمری 
اســت کــه در نظــام حقوقــی ایــران بیشــترین شــباهت را بــه عقــد مشــارکت دارد و یــک ســاختار مشــارکت تجــاری را ایجــاد می کنــد. بــه گفتــه 
محمــد خالــدی، مدیــر کل دفتــر امــور اقتصــادی وزارت جهــاد کشــاورزی، کشــاورزی قــراردادی، حرکت از کشــاورزی ســنتی به ســمت کشــاورزی 
مــدرن اســت چراکــه تمرکــز زیــاد بــر روی تولیــد محصــول بــدون نــگاه تجــاری، در کشــاورزی ســنتی مشــکلات متعــددی را بــرای  کشــاورزی 

کشور ایجاد کرده است. 

معاون پژوهشی دانشگاه جامع علمی کاربردی افزود: 
یکی از معیارهای تاســیس مرکز در دانشگاه جامع 
علمی کاربردی داشتن محیط واقعی کار است. در ده 
سال اول تاسیس دانشگاه 3۱3 مرکز که اصول اولیه 
را رعایت کرده بودند، مجوز تاســیس گرفتند. در ده 
سال دوم تاسیس دانشگاه، 3۱3 مرکز به 8۴۲ مرکز 
افزایش یافت و این رقم تا ســال ۹۴ به ۱۰۷۰ مرکز 
رسید. معاون پژوهشی دانشگاه جامع علمی کاربردی 
افزود: در گذر زمان دانشگاه از آن هدف متعالی دور 
شــده بود ولی در دوره جدید تلاش شد که دانشگاه 
به رســالت اصلی خود بازگردد. وی نخستین اقدام 
در دوره جدید مدیریت دانشگاه را ساماندهی مراکز 
اعلام کرد و گفت: در گام اول ساماندهی دادن مجوز 
متوقف شــد و از آن به بعد فقط مراکزی مجوز داده 
شد که دقیقا اصول مربوط به تاسیس مراکز را رعایت 

کرده باشند.
بروجردی افزود: بر اســاس تصمیم دولت، آموزش 
عالی کشور باید تنها در دســت وزارت علوم باشد و 
سایر وزارتخانه ها نباید دانشگاه داشته باشند. از این 
رو  مراکزی که وابسته به دستگاه های اجرایی بودند، 
تعطیل شدند. وی با بیان اینکه در سال ۹۴ چهارده 
هزار کد رشته محل در دانشگاه جامع علمی کاربردی 
وجود داشــت، گفت: به منظور ساماندهی وضعیت 
دانشگاه جامع، تعداد کد رشته محل ها به پنج هزار 
و ۲۰۰ کد رشته محل کاهش یافته است. وی ادامه 
داد: همچنین در حوزه پایش مدرسان نیز اقداماتی 
انجام شده است. دانشــگاه جامع علمی کاربردی در 
سال ۱3۹۴ حدود۹۰ هزار مدرس داشت که اکنون 

این رقم به حدود ۴۰هزار نفر کاهش یافته اســت.

سامانه »جذب مدرسان« 
ساماندهی می شود

بروجــردی خبــر داد: دانشــگاه در حــال تهیه و 
ساماندهی سامانه »جذب مدرسان« است و  فراخوان 
جذب مدرســان در هفته آینده به شــکل پایلوت 
اجرایی می شــود. معاون پژوهشــی دانشگاه جامع 
علمی کاربردی درخصوص سطح بندی مراکز گفت: 
مراکزی که در ســطح چهار قرار بگیرنــد نیز از رده 
مراکز علمی کاربردی خارج و دیگر قادر به پذیرش 
دانشــجو نخواهند بود. اکنون بین 3۰ تا ۴۰ مرکز 
سطح ۴ داریم که باید تا آخر این ترم مشکلات خود 
را حل کنند و سایر مراکز در سطح ۲ و 3 قرار دارند. 
وی با بیان اینکه ۱۴۰مرکز نوآوری در کشور مجوز 
فعالیت دارند، گفت: تا پایان سال ۲۰ رویداد شتاب 
که به کسب و کارهای نوپا منجر میشود، راه اندازی 

می گردد.
معاون پژوهشی دانشگاه جامع علمی کاربردی خبر 
داد: در تمام اســتان ها کلینیک های مشاوره وجود 
دارد. همچنین در حوزه پژوهشی ۲3 عنوان کتاب به 
چاپ رسیده است، برای این موضوع اساتید توسط 
فراخوان انتخاب شده و 3 داور مرکز نشر دانشگاهی 
این کتاب ها را داوری کــرده اند. وی برگزاری آزمون 
یکپارچه را یک گام بســیار مهم در جهت کیفیت 
بخشی مدرک دانشگاه جامع دانســت و گفت: این 
اقدام سندی اســت که این دانش اموخته از آزمون 

های استاندارد با موفقیت گذر کرده است.

معاون پژوهشــی دانشــگاه جامع علمی کاربردی 
در پاســخ به خبرنگار ما درباره ایجاد زیرســاخت 
برای مشــاغل و حرفه های جدید، گفــت: یکی از 
دغدغه های ما ایجاد رشــته های جدید است. البته 
باید برنامه ریزی توسط مرکز برای این منظور درنظر 
گرفته شود. اکنون دوره های تک پودمانی گامی برای 

ورود به رشته های جدید است.
 همچنین کمیته مشاغل در دانشگاه تشکیل شده 
که وظیفه طبقه بندی مشــاغل را دنبال می کند. 
سعی شده است تا با مطالعه طبقه بندی ها در دنیا، 
طبقه بندی مشاغل در کشور را دنبال کنیم. در این 

مطالعات، نیازها و ظرفیت های استان های کشور و 
مشاغل مورد نیاز استان ها شناسایی می شوند. 

برگزاری چهار رویداد شتاب
در استان اصفهان 

در ادامه مهدی قیصری، سرپرســت دانشــگاه در 
اســتان اصفهان با اشــاره به مراکز نوآوری دانشکاه 
علمی کاربردی استان اصفهان گفت: مرکز نوآوری 
تجاری سازی محصولات کشاورزی در مرکز آموزش 
علمی کاربردی تیران و کرون، مرکز نوآوری شــهر 
هوشمند در مرکز شــهرداری های اصفهان و مرکز 

نوآوری خورو بیابانک در حال تاسیس می باشد. وی 
در ادامه گفت: چهار رویداد شــتاب از جمله رویداد 
شتاب سنگ و صنایع وابسته، رویداد موسیر، رویداد 
نمک و رویداد شتاب فولاد را در دستور کار داریم که 

تا پایان سال برگزار می شود. 
سرپرســت دانشــگاه علمی کاربردی در اســتان 
اصفهان خاطرنشــان کــرد: در این اســتان  مرکز 
رشد خوشــه فناوری های ســنگ و صنایع وابسته 
در تیران، گز و شــیرینی در مرکز عتیــق و فناوری 
لــوازم خانگــی در مرکــز انتخــاب و همچنیــن 
مراکــز فناوری فــولاد و صنایــع وابســته و مرکز 

فناوری فــرش و صنایع وابســته فعالیت می کنند.
پنجمین نمایشــگاه اشتغال و توســعه کارآفرینی 
دانشگاه علمی کاربردی که با حضور معاون پژوهشی 
دانشــگاه علمی کاربردی کشــور و با هدف معرفی 
توانمندی ها و دســتاوردهای دانشجویان دانشگاه 
افتتاح شد، شامل معرفی رشــته ها و مشاغل قابل 
احراز، مشــاغل خانگی و بومی، کلینیک مشــاوره 
اشتغال و کارآفرینی، برگزاری میزگردهای تخصصی 
و کارگاه های آموزشــی ، تهیه طرح کســب و کار، 
معرفی مشاغل آینده بعنوان برنامه های جانبی این 

نمایشگاه است.

پنجمین نمایشگاه اشتغال و توسعه کارآفرینی دانشگاه علمی کاربردی استان اصفهان افتتاح شد؛

ظهور نسل چهارم دانشگاه ها
سعی داریم تا با مطالعه طبقه بندی ها در دنیا، طبقه بندی مشاغل در کشور را دنبال کنیم

همزمــان بــا هفتــه پژوهــش، پنجمیــن نمایشــگاه اشــتغال و کارآفرینی دانشــگاه 
گزارش

گروه   صنعت
جامــع علمــی کاربــردی اســتان اصفهــان بــا حضــور معــاون پژوهــش و فنــاوری 
دانشــگاه علمــی کاربــردی کشــور و مســئولین دانشــگاه علمی کاربــردی اســتان اصفهــان افتتاح 
شــد. مهدخــت بروجــردی علــوی در حاشــیه افتتاحیــه پنجمیــن نمایشــگاه اشــتغال و توســعه 
کارآفرینــی در نشســت خبــری بــا اصحــاب رســانه اظهار کــرد: دانشــگاه جامــع علمــی کاربردی 
بــا ســابقه حــدود ۲۷ ســال در میــان دانشــگاههای کشــور وضعیــت شــاخص و منحصر بــه فردی 
دارد. وی بــا اشــاره بــه ظهــور نســل چهــارم دانشــگاه هــا، افــزود: نســل اول دانشــگاه هــا تنهــا 
ــوم  ــل س ــای نس ــگاه ه ــد. دانش ــز وارد ش ــش نی ــل دوم پژوه ــد و در نس ــور بودن ــوزش مح آم

دانشگاههای مهارتی هستند که باید در حل مشکلات کشور مشارکت داشته باشند.



بـه گفتـه سـازمان خواربـار و کشـاورزي ملل متحد )فائـو(، در بیشـتر مناطق 
آسـیا، کشـاورزي هنـوز تا حد زیـادي بر اراضـي خرد خانوادگـي، تولید فصلي 
و عملیات مدیریت و کشـت به شـیوه ي سـنتي اسـتوار اسـت. اکثر کشاورزان 
خرده پا تولیدکنندگاني مسـتقل هسـتند که خود حاصل دسـترنج خویش را 
بـه فـروش مي رسـانند. آنان قدرت چانه زني چندانـي در برابر عرضه کنندگان 
نهـاده هـاي کشـاورزي و بازاریان ندارنـد. بازاریابي کشـاورزي نیز به این ترتیب 
و به سـبب مسـیرهاي متداخل بازاریابي، زیرسـاخت هاي نامناسب و اطلاعات 
قیمـت، فقـدان کارشناسـان مدیریـت پـس از برداشـت و بسـته بنـدي ناجور 

محصولات، توسـعه یافته نیست.
امـا نشـانه هـاي رو به تزایدي از تغییـرات در این منطقه در حال نمایان شـدن 
اسـت. مثـلًا در یکـي از شـهرهاي جاوه غربي، یک مدرسـه دیني حـدود ۴5۰ 
نفـر از کشـاورزان پیرامـون خـود را در قالـب یک شـرکت سـازمان دهي نمود 
کـه سـالي ۲۰ تـن سـیب زمیني به فروشـگاه هـاي بـزرگ و عمده  فروشـان 
تحویل دهند. در کشـور نپال، دولت طي برنامه اي با عنوان »مشـارکت شـهر 
و روسـتا« تـلاش نمود تا کشـاورزان را با مراکز بازاریابي پیونـد دهد. در تایلند، 
گروهـي از کشـاورزان، بـازار سـودآوري بـراي فـروش میـوه ي خشـک لانگن 
در چیـن پیـدا کـرده انـد و در فیلیپین در قالب طـرح فائـو از صاحبان صنایع 
کشـاورزي یـا افراد ذینفـع در اصلاحات ارضي که مایل به سـرمایه گـذاري در 

روسـتاي خود هسـتند؛ حمایت مي شـود.
ایـن هـا تنهـا چند نمونـه از رونـد در حـال ظهور در بسـیاري از مناطق آسـیا 
اسـت. کشـاورزان و صنایع کشـاورزي در قالب توافقات و قراردادهایي که منافع 
دو طـرف را تامیـن کنـد؛ پیونـد مـي یابنـد و از ایـن رهگـذر ریسـک فـروش 
محصـولات خـود را کاهـش مـي دهنـد و بـه نهـاده هـا و تسـهیلات مالـي 
دسترسـي پیـدا مي کننـد. صنایع فـرآوري نیز مـواد اولیه خـود را با اطمینان 
فراهم مي سـازند. این تغییر از کشـاورزي سـنتي به نوعي از کشـاورزي موسوم 
بـه قـراردادي یکـي از مهم ترین چالش هاي اساسـي توسـعه پیـش روي قاره 

آسـیا در قرن آتي اسـت.
بررسـي ها نشـان مي دهـد که صنایع فـرآوري و تولیدکنندگان فـرآورده هاي 
غذایـي مانند فروشـگاه هـاي بزرگ، رسـتوران هاي زنجیـره اي غـذاي فوري، 
کارخانـه هـاي بسـته بنـدي و هتـل هـا، فرصـت هـاي جدیـدي بـراي تولید 
بـازار محـور فراهـم سـاخته انـد. لیکن بـراي بهـره منـدي از این فضـاي تازه، 
اصلاحات گسـترده اي در خدمات دولت به بخش کشـاورزي، زیرسـاخت بازار 
و اطلاعـات، فنـاوري کشـاورزي، مهـارت هاي کشـاورزان و تشـکل هـاي آنان 

باید صـورت گیرد.
هـم چنین از نقش مهم کارشناسـان ترویج نباید غافل شـد. آنهـا در کنار ارائه 
توصیـه اي فنـي بایـد بتواننـد مخاطبـان خـود را در زمینه روش هـاي پس از 
برداشـت و صنایع کشـاورزي و حمایت از تصمیم سـازي و برنامه ریزي مزرعه 
راهنمایـي کنند. این کار یعني فراهم سـاختن ابزارهـاي مدیریت مزرعه مانند 
یادداشـت بـرداري و ثبت فعالیـت هاي مدیریتي و محاسـبه جریان نقدینگي، 
حاشـیه هـاي ناخالـص و نیـاز به سـرمایه. برنامه ها یـا منابع دولتـي در ترویج 
کشـاورزي بـازار محـور و پیونـد بخـش خصوصـي با کشـاورزان نقـش زیادي 

دارنـد و ایـن قبیل توافقـات، تولید بازار پسـند را تسـهیل مي نماید.
از نقـش هـاي دیگـر دولـت در این زمینه مـي توان به تثبیـت قیمت، فعالیت 
بـه منظـور یکنواختـي بـازار، اصـلاح زیرسـاخت بـازار و خدمـات اطلاعاتـي و 
تضمیـن منطـق بنـدي و برنامـه ریزي صحیح بـراي اسـتفاده از اراضي اشـاره 
نمود. کشـاورزان کـم بضاعت نیازمند حمایت در قالب گـروه هاي تولیدکننده 
هسـتند تـا قدرت چانـه زني خـود را بالا و از افزایش تجاري شـدن کشـاورزي 

سـود برند.
بـه گفته یکي از کارشناسـان، توفیق این مسـیر جدید نیازمند برنامـه ریزي از 
آغاز براي پایداري نهادي، همدوشـي و تکمیل نقاط قوت یکدیگر با مشـارکت 
کشـورها اسـت. در ایـن زمینـه، مدیریـت مزرعـه در حرکت به سـمت تجاري 
شـدن تولید نقش زیادي دارد و خود مسـتلزم سـرمایه گذاري، مدیریت منابع 
و انتخـاب شـرکت اسـت کـه کارهـاي آسـاني نیسـتند. در میـان و بلند مدت 
به دو سـئوال اساسـي بایسـت پاسـخ گفت: ویژگي اختصاصي کشـاورزي بازار 

محـور چیسـت و دولـت چگونه بایـد از آن حمایت کند؟
می تـوان گفـت کـه کشـاورزی قـراردادی بـا اسـتفاده از متـون قـراردادی 
سـنجیده و دقیـق، یـک روش موثـر برای هماهنگـی و ارتقاء تولیـد و بازاریابی 
در کشـاورزی اسـت. بـا ایـن وجـود، حقـوق و تعهـدات طرفین معمـولا نابرابر 
اسـت؛ شـرکت ها، ارگان هـای دولتـی یـا کارآفرینـان فـردی، از یـک سـو کـه 
همگـی بـه بـازار و سـرمایه دسترسـی دارنـد و کشـاورزان ضعیف تـر از طرف 
دیگـر. بـا ایـن حـال، روشـی هدفمند اسـت کـه می توانـد بـه افزایـش درآمد 
کشـاورزان و سـودآوری بیشـتر بـرای حامیـان مالی کمـک کند. امـا قطعا در 
صـورت سـاماندهی و مدیریت مؤثر، کشـاورزی قـرارداد در مقایسـه با خرید و 
فـروش محصـولات زراعـی در بازار آزاد، ریسـک و عدم اطمینـان را برای هر دو 
طـرف کاهـش می دهد. منتقدین کشـاورزی قـراردادی اغلب به جایـگاه نابرابر 
کشـاورزان در مقایسـه با سـرمایه گذاران می پردازند و معتقدند که کشـاورزی 
قـراردادی نیـروی کار ارزان و محصـولات مـورد نیـاز بازار را به شـکل تضمین 
شـده در اختیارشـان قرار می دهد در حالی که کشـاورزان به سـهم خودشان از 
فروش قانع هسـتند و در برخی موارد با اسـتفاده از قراردادهای نابرابر، ریسـک 

بـازار را به کشـاورزان منتقـل می کنند
برنامـه عمـل، اهـداف بلنـد مـدت و شـیوه هـا بایـد به وضـوح تعریف شـوند. 
کارایـي بـازار بـه تنهایـي کافي نیسـت. قصد این اسـت که منافـع اجتماعي و 
اقتصـادي ایـن اقـدام از لحـاظ ایجاد اشـتغال، افزایـش درآمـد و امنیت غذایي 
نصیب جامعه روسـتایي گـردد. رویکرد بازارگرا باید با راهبرد توسـعه تمرکززدا 
و مشـارکتي پیونـد حاصـل نمایـد. در این صورت مي توان از جنبه سیسـتمي 
و چشـم انـداز گسـترده ي آن به لحـاظ در نظر گرفتن ابعاد زیسـت محیطي، 

نهـادي و اقتصادي مطمئن شـد.
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مالیاتی شرکت های  مالیاتی گفت: »موضوع حذف معافیت های  امور  معاون سازمان 
دانش بنیان درست نیست.« محمد مسیحی با اشاره به این موضوع ادامه داد: »به استناد 
مواد 3 و ۹ قانون حمایت از شرکت های دانش بنیان، این شرکت ها به ترتیب به مدت 
۱5 و ۲۰ سال از پرداخت مالیات بر درآمد، معاف هستند. در مالیات بر ارزش افزوده 
علاوه بر شرکت های دانش بنیان، بیشتر شرکت های طرف قرارداد با دولت مشکلاتی را 
دارند، اما در قانون فعلی هم، امکان تخفیف بدهی مالیاتی به مدت سه سال وجود دارد.«

معاون سرمایه گذاری و گردشگری اداره کل میراث اصفهان در دیدار با مشاور ارشد سازمان جهانی 
گردشگری گفت:  اصفهان دارای بیش از ۲۲هزار اثر تاریخی است و در حوزه هایی همچون 
گردشگری فرهنگی، طبیعی و سلامت به صورت جدی در کنار سایر گونه های گردشگری 
فعالیت می کند. در ادامه این نشست مارچلو نوتریانی نیز با ابراز خرسندی از سفرش به ایران و 
اصفهان تصریح کرد: هدف اصلی من از سفر به ایران آشنایی با فعالیت های انجام گرفته توسط 
دولت و فعالان گردشگری ایران در حوزه بوم گردی و ایجاد زیرساخت های گردشگری است.

سفر مشاور سازمان جهانی گردشگری به اصفهانحذف معافیت  مالیاتی دانش بنیان ها شایعه است

دغدغه
وزیر امنیت غذایی

کشاورزي قراردادي در آسیا
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هرکس آبروی مؤمنی را حفظ کند، بدون 
تردید بهشت بر او واجب شود. 
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تغییرات اقلیمی روند فرسایش خاک و 
شوری زمین را تشدید کرده است. مسئله 
ای حساس برای تولید غذا که سبب شده 
است تا امنیت غذایی به اولویتی درجه 
بالا تبدیل شود. گزارشگر یورونیوز به 
امارات متحده عربی رفته است تا دریابد 
این کشور کویری برای حل این مسئله 
حیاتی چه راهکارهایی را پیشه کرده 

است.
مریم بنت محمد الحمری، »وزیر امنیت 
غذایی« امارات که مقامش در نوع خود 
اولین در جهان محسوب می شود، می 
گوید: »مسئله این است که چطور می 
توانید شهروندان یک کشور را قادر سازید 
تا به غذایی مطمئن، مغذی، کافی و کم 
هزینه دسترسی داشته باشد. ما سه چیز 
داریم: خورشید، دریا و شن. اگر بتوانیم 
از طریق این سه منبع غنی غذایمان را 
تامین کنیم، آنگاه می توانیم بگوییم راه 
حلی را برای جهان در اختیار خواهیم 

داشت.«
دانشمندان در مرکز بین المللی بیوسالین 
در شهر دوبی امارات سرگرم تحقیق برای 
یافتن مقاوم ترین بذرها هستند تا به 
کشاورزان کمک کنند بازده زراعت شان 
را در شرایط سخت بالا ببرند. عثمان 
العوفی، مدیر این مجموعه می گوید: 
» ما یک بنیاد غیرانتفاعی بین المللی 
هستیم. ما به کشورهای با درآمد کم 
راه حل و فناوری پیشنهاد می دهیم. 
در واقع تلاش می کنیم کاری کنیم که 
کشاورزان خرد در کشورهای با درآمد 

کم بتوانند از پسش بربیایند.«
در این روش ها تلاش می شود تا با تقلید 
از اکوسیستمهای طبیعی، راه هایی برای 
هزینه  کمترین  با  محصولات  کشت 
یافت شود. دکتر دیونسیا آنجلیکی لیرا، 
آب  گیاه های  متخصص  و  بذرشناس 
شور، در این خصوص می گوید:» ما به 
دنبال این هستیم که چگونه می توان 
مواد غذایی مغذی را که مقاوم به شرایط 
سخت اقلیمی هستند، در مقیاس انبوه 
تولید کرد. ما ماهی ها را داریم که منبع 
خوبی برای پروتئین هستند، سبزیجات 
را داریم، همچنین گیاهانی را داریم با 
قدرت انعطاف بسیار بالا که می توانند 
در  باشند.«  داشته  مصارفی چندگانه 
گیاهان  کشت  درباره  تحقیق  مسیر 
جدید، فناوری نیز به کمک آمده است. 
شرکت غیرانتفاعی مستقر در امارات 
تلاش میکند بذرهای مغذی جدیدی 
که قابلیت تولید انبوه داشته باشند، برای 

کشورهای کم درآمد بیابد
تلاش ها در امارات برای یافت بذرهای 
جدید و سازگار با آب و هوای نامساعد 
در حالی انجام می گیرد که کشورهای 
دیگر جهان نیز در تکاپوی یافت چنین 
منابعی هستند که اکثرا در طبیعت یافت 
می شوند. نباید از یاد برد که اگر ما می 
خواهیم از منابع غذایی مان، در آینده ای 
که به دلیل تغییرات اقلیمی دستخوش 
دگرگونی شده است، محافظت کنیم 
این تنوع زیستی در طبیعت است که می 

تواند نجات بخش ما باشد.

فصل عبور از کشاورزی خرده پا؛
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